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Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:
УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
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Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

У студзені–ліпені інфляцыя ў Беларусі склала 3,1 працэнта.

                               ТОЧКА ЗРеНИЯ                               ТОЧКА ЗРеНИЯ

Александр ФЕДУТА

ПАЛЯВАЯ ПОшТА

УЛЫбКА ХУДОЖНИКА

Минчане превратили 
лужу в море

Молодая пара в минувший четверг, когда 
в Минске хозяйничал циклон  Xaver, пре-
вратила улицу Васнецова в Минске в море: 
они плавали и веселились. «Хайповать» на 
своем поступке, говорят, не собирались. 
Для них это был своего рода протест про-

тив тех, кто ноет из-за плохой погоды.
У многих поступок минчан вызвал улыбку, 

а кто-то заметил, что подобный релакс – своего 
рода экономия на билетах в столичный аква-
парк, трехчасовое посещение которого стоит 
43 рубля.

бЛІЦ

17 лістапада адбудуцца  
выбары ў Палату 

прадстаўнікоў. Да жыхароў 
Мінска і іншых гарадоў краіны 
«Народная Воля» звярнулася 

з такім пытаннем:

А ці ведаеце Вы 
свайго 

сённяшняга 
дэпутата?

Ніна ЛЯВОНЧЫК, Мінск 
(Старавіленская выбарчая акруга №105):
– Не ведаю. Хаця на выбары хаджу і выбіраю. Аддаю 

голас, як мне здаецца, за таго, хто можа паспрыяць 
беларусізацыі краіны. Але ідзе час і гэтага не адчуваецца. 
Той дэпутат, за якога я галасавала, ніяк не нагадвае пра 
сябе. Таму і прозвішча яго я ўжо не помню. 

Лідзія ХМЯЛЕЎСКАЯ, Мінск 
(Грушаўская выбарчая акруга №99):

– Ён мяне не цікавіць, як і я яго.

Алесь Самец, г.п.Карэлічы 
Гродзенскай вобласці (Навагрудская выбарчая 

акруга №57):
– Ведаю! Але ўся праблема ў тым, што ні цяперашні 

дэпутат Вольга Папко, ні папярэдні Піліп Богуш, калі 
я звяртаўся да іх, не дапамаглі мне ў маіх праблемах. 
Прыкра, што праблемы простага чалавека ў іх вырашыць 
не атрымліваецца, маўляў, мы такімі праблемамі не 
займаемся, мы толькі пішам законы. 

Іван Бедка, г.Слонім 
(Слонімская выбарчая акруга №58):

– Не ведаю і ніколі ў вочы не бачыў.
Нашы дэпутаты калі і праводзяць нейкія сустрэчы з 

выбаршчыкамі, то хутчэй дзеля справаздачы, бо пра іх 
вельмі цяжка даведацца. Таму якая  карысць ад таго, што 
нехта і ведае прозвішча свайго дэпутата?..

Надзея Краўчэня, г.Салігорск 
(Салігорская гарадская акруга №69):

–  Не, не ведаю. На мой погляд, далёкія гэтыя 
дэпутаты ад народа і яго надзённых праблем. Можа, 
і не пайду гэтым разам галасаваць, пакуль яшчэ не 
вырашыла для сябе.

Уладзімір Малік, Гродна 
(Гродзенская-Занёманская выбарчая 

акруга №49:
– На выбары я хадзіў, але хто тады балатаваўся – 

узгадаць не магу.
Ды якія сёння дэпутаты, іх нават па тэлевізары не 

відаць!.. Гэта не тое, як некалі ў 1990-я гады можна было 
жывую трансляцыю глядзець і слухаць, як выступаюць 
сапраўдныя народныя абраннікі. Тады я палову 
парламента ведаў, не толькі свайго дэпутата!

Аляксандр Цэцура, г.Салігорск 
(Салігорская гарадская акруга №69):

– Паняцця не маю, хто ў нас дэпутат… Пытанняў, 
якія трэба вырашаць на карысць людзей, у дзяржаве 
шмат, але адчуванне, што нашы дэпутаты ў гэтым плане 
пасіўныя.

Вера МАКСІМОВІЧ, г.Асіповічы 
(Асіповіцкая выбарчая акруга №89):

– Так, ведаю. Гэта наш славуты спартсмен Аляксандр 
Багдановіч. На каноэ ў яго добра атрымлівалася, нават 
на некалькіх Алімпіядах медалі браў, у тым ліку золата! 
А вось дэпутат, на мой погляд, ніякаваты…

Васілій ФІЛІПОВІЧ, Мінск
(Партызанская акруга №110):

– Канешне не ведаю! 
Апытвалі 

Вольга ГРЫНяВІЦКАя, 
Міхась КАРНЕВІЧ, 

Ларыса НАСАНОВІЧ.

Ад рэдАкцыі
Якую выснову можна зрабіць з адказаў апы-

таных людзей? На жаль, няма цеснай сувязі ў 
дэпутатаў з народам. Магчыма, таму, што беларускі 
парламент не выконвае тую ролю, якая адведзена 
яму Канстытуцыяй. 

Уладзімір КУХАРАЎ, 
віцэ-прэм’ер:

«У гэтым годзе 
тарыфы на паслугі 

ЖКГ расці не будуць…»

Разбой 
в пр ослушке

9 августа Александр Лукашенко 
посетил один из объектов правитель-
ственной связи, которую у нас в стране 
по традиции курирует КГБ. Президент 
остался доволен увиденным. Было от 
чего получить моральное удовлетво-
рение: правительственные связисты 
перешли на оборудование отечественно-
го производства, а задачи по обеспече-
нию надежности и безопасности линий 
правительственной связи практически 
решены.

И это правильно. У суверенного 
государства должны быть свои секре-
ты, и переговоры по линиям прави-
тельственной связи как раз и призваны 
обеспечить невмешательство любопыт-
ствующих извне. Союзники союзника-
ми, дружба дружбой, но в данном случае 
нужно помнить, что не только некото-
рые западные державы, но, особенно в 
период нередких конфликтных ситуа-
ций, и российские спецслужбы с удо-
вольствием положили бы на стол свое-
му руководству распечатку переговоров 
президента Беларуси, а иногда и просто 
отраслевых министров. Так что по пово-
ду развития «секретки» вопросов и пре-
тензий к ответственным лицам ни у нас, 
граждан, ни у бюджета быть не должно. 
Что надо, то надо.

Лично у меня вопросы возникли, 
когда я читал официозный отчет о посе-
щении президентом того самого объекта 
правительственной связи, а точнее – о 
том, что при этом шла речь о контроле 
над переговорами граждан. Вот цитата: 
«Александр Лукашенко также напом-
нил о поручении, которое было дано 
начальнику Оперативно-аналитического 
центра Андрею Павлюченко во время 
недавнего доклада. «Нам надо серьезно 
посмотреть по отдельным направлениям 
контроля – слухового, видео и так далее. 
Тут нам надо совершенство, чтобы не 
было разбоя: захотел какой-то началь-
ник кого-то прослушать – прослушал, 
потом продал информацию или кому-
то рассказал. Этого быть не должно. Я 
эту задачу поставил, и вы должны ее 
решать. Все должно быть цивилизован-
но и достойно. Главное – это человек. Вы 
должны обеспечить его полную безопас-
ность, свободу общения. Никто не имеет 
права влазить в его вопросы», – резюми-
ровал белорусский лидер».

То есть получается, что в течение 
последних двадцати пяти лет в этом 
вопросе не было совершенства, царил 
разбой? И полную безопасность и сво-
боду общения гражданам Беларуси 
никто не обеспечивал? Получается, что 
так. Приведу несколько примеров.

В декабре 2010 года, как известно, 
была арестована группа кандидатов в 
президенты и членов их предвыбор-
ных штабов. И на прошедших в тече-
ние 2011 года судах фигурировали, в 
частности, результаты прослушки их 
телефонных разговоров. Не буду гово-
рить за всех – скажу лишь, что в моем 
деле, в частности, фигурировали рас-
печатки 22 телефонных разговоров с 
женщиной по имени Татьяна Сергеевна 
(не путать с легендарной «фрау А.»!), 
а также беседа с абонентом, телефон-
ный номер которого был закреплен за 
посольством Королевство Швеция в 
Республике Беларусь. Ну, последнее – 
это вообще полное безобразие со сторо-
ны «компетентных органов», поскольку 
согласно всем международным обяза-
тельствам Республика Беларусь обязана 
обеспечить конфиденциальность теле-
фонных разговоров сотрудников дипло-

матических миссий. Однако и в случае 
с Татьяной Сергеевной неувязка полу-
чилась: наши телефонные разговоры не 
имели никакого отношения к итогово-
му приговору по моему делу. И к чему 
их тогда прослушивали и приложили к 
моему делу? И не являлось ли это вме-
шательством в личную жизнь граждан 
Республики Беларусь?

Прямо на суде я задал вопрос: мне 
показали санкцию прокурора на осу-
ществление прослушки моего телефон-
ного номера, но можно ли ознакомиться 
с тем запросом, на основании которого 
эта санкция была выдана? Судья эле-
гантно ушла от прямого ответа на мой 
вопрос – на перерыв. И больше к нему 
не возвращалась.

Странная история случилась и в 
прошлом году в связи с так называе-
мым «делом БЕЛТА». Напомним, что 
и в процессе следствия, а затем и суда 
над главным редактором портала www.
tut.by Мариной Золотовой фигурирова-
ли результаты прослушки телефонных 
переговоров. И можно было бы предпо-
ложить, что вначале появилась жалоба 
Ирины Акулович (директора БЕЛТА), 
следствием которой стала прослушка 
Золотовой как лица, предположительно 
повинного в «тырении» информации у 
БЕЛТА. Но было с точностью до наобо-
рот! И санкция на прослушку разгово-
ров Золотовой была дана 19 марта 2018 
года, а заявление из БЕЛТА поступило 
в «компетентные органы» только через 
два месяца! И оснований для санкции на 
суде приведено не было. Во всяком слу-
чае публично никто о них не говорил.

Можно предположить, что некто в 
наших спецслужбах просто удовлет-
воряет свое любопытство по поводу 
частной жизни, а потом находит повод 
для возбуждения того или иного дела? 
Можно. Вероятно, именно это Александр 
Григорьевич и назвал «разбоем».

И тут мне приходит на память теле-
фонный разговор с покойным ныне 
Георгием Таразевичем, давно уже быв-
шим первым секретарем Минского гор-
кома партии, а потом и председателем 
президиума Верховного Совета БССР 
– до Дементея. Он позвонил мне осе-
нью 1996 года, накануне референдума, 
и спросил:

– Как жизнь?
По уклончивым ответам он понял, 

что я опасаюсь прослушки, и засмеялся:
– Не бойтесь, Александр Иосифович! 

Аппаратура у них с моих времен не 
менялась, так что слушать они одновре-
менно могут не больше трехсот человек 
по Беларуси. И то – не слушать, а запи-
сывать. Из них сто находятся в опера-
тивном розыске, еще сто – собствен-
ные чиновники, которым они не верят и 
их боятся. Оставшаяся сотня, конечно, 
оппозиция, но мы с вами в эту сотню 
не входим. Да если бы и входили – что 
с того? Я человек немолодой, общаюсь в 
основном по телефону, не менее четырех 
часов в день. Это же нужно не просто 
записать, но и прослушать и распеча-
тать! Так что не опасайтесь – говорите 
прямо, что у нас за хренотень происхо-
дит в стране…

Говорю прямо. Аппаратура нако-
нец поменялась. Любопытство можно 
удовлетворять, прослушивая значитель-
но большее число лиц. Правда, и здесь 
основные бюджетные траты к записи 
не сводятся. Так что будем ждать новых 
распечаток и скандалов с непонятным 
поводом и совершенно понятными 
последствиями.

Добра, калі б спадар 
Кухараў яшчэ сказаў, што 
ў гэтым годзе больш не 
будуць расці цэны на пра-
дукты харчавання, пра-
езд у транспарце, лекі, 
спажывецкія тавары і мно-
гае-многае іншае.

А што тычыцца тарыфаў 
на паслугі ЖКГ, то яны ў 
гэтым годзе ўжо двойчы 
павышаліся: з 1 студзеня і з 
1 ліпеня. Спачатку 
падаражэлі паслугі газа-, 
электра- і водазабеспячэння, 
аплата капітальнага рамон-

СКАЗАНА!

ту, санітарнага ўтрымання 
некаторых памяшканняў, 
а затым – гарачае вода-
забеспячэнне і ацяплен-
не. Праўда, за апошняе 
насельніцтва будзе плаціць 
па новых тарыфах толькі 
з лістапада, калі пачнецца 
ацяпляльны сезон.

Намалочана 
каля 6 мільёнаў тон збожжа
Жніво ў краіне блізіцца 

да завяршэння. Азімыя і 
яравыя зернявыя засталося 
абмалаціць на плошчы, якая 
ад агульнай складае прыклад-
на 15 працэнтаў. З-за дажджоў 
стрымліваецца ўборка ў нека-

торых раёнах Магілёўскай і 
Віцебскай абласцей.

Але, нягледзячы на ўсё, 
ужо сёння можна сказаць, што 
сёлета вынікі працы сялян 
будуць больш важкімі, чым у 
мінулым годзе. На ўчарашні 

дзень сярэдняя ўраджайнасць 
з гектара складала 32 цэнт-
неры, а гэта на 5 цэнтнераў 
больш у параўнанні з 2018 
годам.

Кастусь ВОЛьСКІ.

Якія могуць быць выбары 
без «Народнай Волі»!

Сапраўды, любая палітычная кампанія знаходзіць шырокае адлюстраванне 
на старонках «Народнай Волі». А тут распачынаюцца выбары ў парламент. Ужо 
цяпер зразумела, колькі бескампрамісных сутычак будзе на электаральным полі. 
Без праўдзівай, аб’ектыўнай інфармацыі цяжка будзе схіліцца да таго ці іншага 
кандыдата. А «Народная Воля» – самая незаангажаваная крыніца звестак аб жыцці 
краіны. І застацца без газеты ў лёсавызначальны для Беларусі перыяд – гэта зна-
чыць застацца без важнейшага арыенціру.

Каму неабходна прадоўжыць падпіску – калі ласка, зрабіце гэта ў бліжэйшыя 
дні. Калі ёсць магчымасць, паклапаціцеся, каб «Народную Волю» атрымлівалі вашы 
сваякі, сябры, у якіх, магчыма, вялікія фінансавыя цяжкасці.

Вы – з «Народнай Воляй»!
«Народная Воля» – з Вамі!

Рэдакцыя.

ГАЗеТА – ЧЫТАЧЫ

Хто купіць «Дываны Брэста»? 
Канцэрн «Беллегпрам» шукае інвестара для прадпрыемства-банкрута.

РЭГІЁН

Згодна з апублікаванай на сайце ведамства 
інфармацыяй, рынкавы кошт прадпрыемства 
ацэньваецца ў 6,5 мільёна долараў, у тым ліку 
кошт абсталявання –  4,9 мільёна. Ад інвестара 
чакаюць захавання брэндавага прадпрыемства, 

стварэння інавацыйнай, канкурэнтаздольнай 
прадукцыі і павелічэння абъёмаў выпуску. 
Мяркуемы тэрмін акупнасці праекта 5 гадоў. 
На дадзены момант на “Дыванах Брэста” 
працуе 335 чалавек.
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ФаКТ
Кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

АНАТОМІЯ КАНФЛІКТУ

СИТУАЦИЯ

ДАРЭЧЫ

Хто каго банкруціць?
На працягу ліпеня  на канале «Страна для жизни» былі паказаны два відэаролікі «Спасите фабрику! Банкротство «Сакавицы» и «Кто 
сосет кровь «Сакавицы». Паколькі яны набылі шырокі розгалас,  я вырашыў сустрэцца з былым і сённяшнім кіраўнікамі Беларускага 

фонду культуры У.А.Гілепам і Т.І.Стружэцкім і пацікавіцца іх довадамі наконт таго, хто на самай справе з’яўляецца ініцыятарам скандалу 
і ў якім рэчышчы могуць развівацца далейшыя падзеі, звязаныя з Маладзечанскай фабрыкай мастацкіх вырабаў і дзейнасцю яе 
кіраўніцтва. Хто і з якой мэтай вырашыў абліць брудам такое знакамітае грамадскае аб’яднанне, як Беларускі фонд культуры?

– Якія адносіны мае беларускі 
фонд культуры як старэйшая 
некамерцыйная грамадская 
арганізацыя да Маладзечанскай 
фабрыкі мастацкіх вырабаў? 
– такое першае пытанне я задаў 
субяседнікам. 

– Пасля стварэння ў 1987  
годзе Беларускага рэспубліканскага  
аддзялення Савецкага фонду куль-
туры ўрадам краіны было пры-
нята рашэнне аб перадачы яму 
Маладзечанскай фабрыкі мастацкіх 
вырабаў з мэтай падтрымкі 
дзейнасці фонду. У 1990-я гады 
яе з цяжкасцю ўдалося захаваць, 
бо ў той час большасць такіх 
прадпрыемстваў былі закрыты.

Ва ўсе перыяды свайго 
існавання яна, як і іншыя падобныя, 
ніколі не была багатай (прыбыт-
ковай). Фонд культуры як уласнік 
фабрыкі нерэгулярна атрымліваў 
невялікія фінансавыя адлічэнні, 
якія выкарыстоўваліся выключна 
на статутную дзейнасць.

Безумоўна, фонд культу-
ры не мог займацца бізнесам 
фабрыкі і не меў сродкаў для яе 
падтрымкі, але і не заставаўся 
ўбаку ад яе праблем. У снежні 
2017 года быў прызначаны па яго  
жаданні новы дырэктар Сяргей 
Сабалеўскі – з вопытам працы за 
мяжой, як здавалася, з нейкімі 
новымі ідэямі. Адна з іх – выраб 
свечак для касцёлаў, а з нашай 
падказкі – і іншай рытуальнай 
атрыбутыкі з улікам спецыфікі 
фабрыкі – пачала рэалізоўвацца 
ім яшчэ да прызначэння на гэту 
пасаду. Дарэчы, за месяц да яго 
прызначэння па ініцыятыве фон-
ду была праведзена аўдытарская 
праверка, па выніках якой быў 
адзначаны шэраг недахопаў 
у рабоце фабрыкі: выяўлены 
парушэнні ў бухгалтарскім уліку 
і рэалізацыі прадукцыі, разліку яе 
рэнтабельнасці і іншае. Безумоўна, 
што з матэрыяламі гэтай праверкі 
быў азнаёмлены новы дырэктар, 
і гэта  павінна было паспрыяць 
недапушчэнню падобных памы-
лак у будучым. А яшчэ, як і было 
запісана ў загадзе аб прызначэнні, 
ён павінен быў падпісаць акт 
прыёмкі-здачы матэрыяльна-
тэхнічных сродкаў, маёмасці 
фабрыкі з былым дырэктарам, 
што не было зроблена. Пазней 
менавіта па гэтай прычыне сталі 
выяўляцца некаторыя праблемы…

– скажыце, калі ласка, што 
ўдалося зрабіць новаму кіраўніку 
разам з фондам за гэтыя паўтара 
года? – пацікавіўся я.

– Перш за ўсё з’явіліся новыя 
ідэі па адаптацыі дзейнасці прад-
прыемства да існуючых умоў. Фонд, 
хоць і з нейкімі сумненнямі, але 
ўсё ж такі падтрымаў ідэю нова-
га дырэктара аб рэарганізацыі 
ўнітарнага прадпрыемства ў закры-
тае акцыянернае таварыства, і назву 
»Сакавіца» знайшлі кіраўнікі фон-
ду. Ну а далей – шырокая прастора 
для дзейнасці кіраўніка як сучасна-
га менеджара, бо Статут ЗАТ, які 
падрыхтаваў сам Сабалеўскі, даваў 
яму вельмі шырокія паўнамоцтвы і, 
безумоўна, Назіральны савет тава-
рыства і кіраўніцтва фонду што-
дзённа не кантралявалі яго дзей-
насць, будавалі адносіны на поўным 
даверы як са сваім паплечнікам. 
Фонд прапанаваў дырэктару выву-
чыць магчымасць адкрыцця ў 
невыкарыстоўваемых памяшкан-
нях спецыялізаванай пральні для 

сцэнічных касцюмаў устаноў куль-
туры і творчых калектываў, ства-
рыць на базе «Сакавіцы» дылерскі 
цэнтр для рэалізацыі прадукцыі 
Дамоў рамёстваў і народных 
майстроў. На жаль, гэтыя ідэі і да 
сённяшняга дня не рэалізаваны.

Паступова пачалі выяўляцца 
праблемы, у тым ліку і аб’ектыўныя: 
невялікія даўгі за цепланосьбіты за 
2017 год, вяртанне нерэалізаванай 
прадукцыі, адгружанай ганд-
лёвай сетцы ў 2016–2017 гадах, і 
іншыя. Але мы ўсё гэта прымалі 
як звычайныя праблемы, таму 
падтрымалі прапановы дырэкта-
ра па афармленні новага крэды-
ту ў «Белгазпрамбанку», набыццё 
ў лізінг новага аўтамабіля ў залік 
двух старых, набыццё вялікай 
партыі сыравіны на Аршанскім 
ільнокамбінаце. Яшчэ ў кастрычніку 
мінулага года, калі на пасяджэнні 
выканкама і Назіральнага савета 
была заслухана справаздача дырэк-
тара, мы падтрымалі прапановы і 
захады кіраўніка па мадэрнізацыі 
вытворчасці і выпуску новых відаў 
прадукцыі, правядзенні рамонту 
вытворчых памяшканняў. Гэта сён-
ня мы можам сказаць, што і новы 
аўтамабіль за 24 тысячы долараў не 
трэба было браць, і сыравіны аж на 
169 тысяч на два гады працы аду-
каваны менеджар не павінен быў 
назапашваць…

– усё ж на якім этапе адбыўся 
абвал, што здарылася за апошнія 
некалькі месяцаў?

– Першы званок прагучаў 
8 студзеня гэтага года, калі 
Сабалеўскі паведаміў аб адключэнні 
электраэнергіі на прадпрыем-
стве. На наступны дзень старшы-
ня фонду сустрэўся са старшынёй 
Маладзечанскага райвыканкама 
(там прысутнічаў і Сабалеўскі), і 
пытанне вырашылася на карысць 
прадпрыемства: было даручана 
сфарміраваць графік пагашэн-
ня бягучай запазычанасці, а за 
2017  год ліквідоўваць яе па меры 
фінансавых магчымасцяў. І гэта 
было зусім рэальна, але дырэк-
тарам гэта дамоўленасць не была 
выканана, і ў лютым зноў былі 
адключаны электраэнергія і аця-
пленне. Зноў жа сам дырэктар па 
вусным узгадненні з кіраўніцтвам 
фонду і Назіральным саветам 
дамовіўся з працоўным калекты-
вам аб афармленні адпачынкаў 
за свой кошт (як ён сцвярджаў – 
работнікі лялечнага цэха працавалі 
дома і прыносілі прадукцыю на 
фабрыку). У сакавіку Сабалеўскі 
прыйшоў з прапановай афармлення 
вялікага крэдыту ад 500 тысяч да 1 
мільёна рублёў на набыццё сучас-
ных швейных станкоў. Канечне ж, 
у нас узніклі лагічныя пытанні, як 
будзе прадпрыемства выплачваць 
такі вялікі крэдыт, але тым не менш 
пагадзіліся. І менавіта кіраўнік 
фонду дамовіўся з намеснікам 
старшыні Банка развіцця аб 
дапамозе ў распрацоўцы нова-
га інвестыцыйнага праекта, быў 
знойдзены банк, які гэты праект 
гатовы быў падтрымаць, але ўжо 
на гэтым этапе пыл у дырэктара 
чамусьці астыў – цяпер мы ведаем, 
па якіх прычынах.

– Пасля таго, як у інтэрнэце 
з’явіліся відэаролікі, грамадская 
думка, верагодна, схілілася да 
версіі, што Фонд культуры хоча 
давесці фабрыку, дакладней ЗаТ 
«сакавіца», да банкруцтва, да 
закрыцця, распрадаць маёмасць…

– Калі нехта так думае, то ён 
паддаўся на хлусню, на якой пабу-
даваны сюжэты відэаролікаў. Калі 
б фонд меў намер гэта зрабіць, то 
магчымасці такія мог бы знайсці 
значна раней. Але нічога падоб-
нага ў кіраўніцтва фонду ніколі 
не было. Усё было накіравана на 
захаванне фабрыкі, на павышэнне 
эфектыўнасці яе працы. Хіба мож-
на лічыць ператварэнне фабрыкі 
ў ЗАТ «Сакавіца», якое адбылося 
па прапанове намі ж прызначана-
га новага дырэктара, намерам яе 
закрыць? А вось некаторыя дзеянні 
сённяшняга кіраўніка не выклю-
чаюць такога намеру. І нават тое, 
у якім стане знаходзіцца сёння 
пакінутае дырэктарам начынне і 
памяшканні прадпрыемства, ягоная 
дакументацыя, адсутнасць многіх 
матэрыяльных каштоўнасцяў, і 
шмат якія іншыя пытанні сведчаць, 
мы лічым, аб заўчасна спланаваным 
намеры кіраўніка пазбавіцца ад 
«Сакавіцы» на карысць створанага 
ім жа свайго ўласнага прадпрыем-
ства альбо ператварыць «Сакавіцу» 
ў сваю асабістую ўласнасць. Можа, 
таму ён і не выканаў рашэння 
заснавальніка «Сакавіцы» ад 17 
студзеня 2018 года аб выпуску 
акцый. Па стане на 27 чэрвеня 2019 
года ў адносінах да ЗАТ «Сакавіца» 
за перыяд кіраўніцтва Сабалеўскім 
прад’яўлена 21 юрыдычная 
прэтэнзія, агульная сума крэдытор-
скай запазычанасці складае каля 
210 тысяч рублёў. Самая вялікая 
дэбіторская запазычанасць перад 
прыватным унітарным прадпры-
емствам «ЭКАПОЛІС ПРАДУКТ» 
– звыш 45 тысяч рублёў. Згодна з 
выпіскай з Адзінага дзяржаўнага 
рэестра заснавальнікам і кіраўніком 
«ЭКАПОЛІС ПРАДУКТ» з’яўляецца 
С.У.Сабалеўскі. Такім чынам, дырэк-
тарам ЗАТ «Сакавіца» і дырэктарам 
«ЭКАПОЛІС ПРАДУКТ» за перыяд 
з 28 снежня 2017-га па 13 ліпеня 
2018 года была адна і тая ж асоба 
– спадар Сабалеўскі. У дадзеным 
выпадку назіраецца здзелка паміж 
афіляванымі асобамі. Вядома ж, 
такая сітуацыя не магла доўжыцца. 
Таму рашэннем агульнага сходу 
акцыянераў 31 ліпеня ён быў зволь-
нены.

Дарэчы, у час інвентарызацыі, 
праведзенай нядаўна камісіяй 
заснавальніка, была выяўлена 
адсутнасць на прадпрыемстве часткі 
арыштаванай судовым выканаўцам 
маёмасці і дакументаў, якія пацвяр-
джаюць падставы знікнення дадзе-
най маёмасці. На сёння гэтая маё-
масць выкарыстоўваецца на іншым 
прадпрыемстве Сабалеўскага, 
арганізаваць дзейнасць якого за 
тыдзень і нават за месяц было 
немагчыма. Значыць, даводзя-
чы «Сакавіцу» да банкруцтва, яе 
дырэктар вырашаў свае справы…

Ад імя Фонду культуры, дзе, 
заўважым, працуюць не былыя 
міністэрскія чыноўнікі (такая 
версія гуляе ў інфармацыйнай пра-
сторы), а ўсяго чатыры чалавекі, у 
асноўным выдаўцы «Краязнаўчай 
газеты», за мізэрную, сімвалічную 
аплату, кіраўніцтва ж у асобах 
старшыні і намеснікаў ніколі не 
атрымлівала і не атрымлівае ніякай 
платы, хацелі б яшчэ раз адназнач-
на заявіць: Беларускі фонд куль-
туры не меў намеру закрываць 
альбо пагаршаць умовы працы 
«Сакавіцы». Гэта зрабіў дырэк-
тар,  ад якога пацярпелі і фонд, і 
«Сакавіца»…

Сітуацыю яшчэ можна было 
паправіць і ў сакавіку і красавіку, 
бо дырэктару спецыяльным рашэн-
нем выканкама і Назіральнага 
савета быў дадзены дазвол на 
рэалізацыю складской прадукцыі, а 
на той час па інфармацыі дырэк-
тара яе было на 64 тысячы рублёў, 
праз «ЭКАПОЛІС ПРАДУКТ» 
для пагашэння першачарговых 
запазычанасцяў, у тым ліку і па 
энерганосьбітах – каля 10 тысяч, 
што дазволіла б завезці новае 
швейнае абсталяванне (такая 
дамоўленасць у дырэктара была 
з нямецкай фірмай) і працягнуць 
вытворчую дзейнасць «Сакавіцы». 
Падаецца, што гэта абсталяванне 
зараз працуе на іншым прадпрыем-
стве Сабалеўскага…

– Міжволі ўзнікае такое пытан-
не: чым усё ж такі выкліканы 
сённяшні канфлікт з кіраўніком 
«сакавіцы»?

– Напэўна, прычыны трэба 
шукаць раней, калі мы, назіраючы за 
рэальнай сітуацыяй на прадпрыем-
стве, пачалі прымаць больш прын-
цыповыя рашэнні. Перш за ўсё гэта 
тычылася працягу кантракта, які 
заканчваўся ў канцы снежня 2018 
года. Дырэктар вельмі настойваў 
працягнуць яго на максімальны 
тэрмін і з максімальнай аплатай 
працы – амаль у 10 разоў большай, 
чым у работнікаў прадпрыемства, 
нам жа прыйшлося яго доўга пера-
конваць, што не можам прыняць 
яго прапановы з улікам аб’ектыўнай 
сітуацыі на «Сакавіцы». Другой 
прычынай можна лічыць не пад-
трыманую і кіраўніцтвам фонду, і 
акцыянерамі настойлівую прапано-
ву Сабалеўскага па стварэнні нова-
га ЗАТ «Гандлёвы дом «Сакавіца», 
заснавальнікам якога меркаваў 
быць сам. Гэта значыць, пакінуць 
«Сакавіцу» ў вялікіх даўгах, а 
рэалізоўваць прадукцыю праз 
новае прадпрыемства, не даючы 
гарантый пакрыцця гэтых даўгоў… 
Ну, а далей, калі была прызначана 
аўдытарская праверка, ён і галоўны 
бухгалтар перасталі прадстаўляць 
неабходныя дакументы, якія 
загадзя вывезлі з прадпрыемства, 
а потым і наогул адмовіліся ад 
супрацоўніцтва з заснавальнікамі.

– Ну а што далей, канфлікт жа 
сам па сабе не знікне…

– Па-першае, трэба абтрэсціся 
ад бруду, які выплюхнулі ў сеціве, 
і працаваць далей. Любымі 
намаганнямі трэба захаваць фабры-
ку, ёсць цікавыя і рэальныя пра-
екты.

А самае галоўнае – працягнуць і 
надалей традыцыі Беларускага фон-
ду культуры, першым кіраўніком 
якога быў вядомы пісьменнік Іван 
Чыгрынаў. Сёння ў склад фонду 
ўваходзяць многія вядомыя дзеячы 
і работнікі культуры, прадоўжыць 
ранейшыя праекты па захаванні 
гісторыка-культурнай спадчыны 
Беларусі, працягнуць выдавецкую 
справу…

Вельмі шкада, што блогер 
Сяргей Ціханоўскі, які мае прамыя 
адносіны да з’яўлення відэаролікаў, 
так і не зразумеў, што людзі, якія 
працуюць у фондзе, кіруюцца не 
асабістымі інтарэсамі, а інтарэсамі 
беларускага грамадства. Ён, бачы-
це, пакрыўдзіўся з-за таго, што 
пры сустрэчы з ім у памяшканні 
фонду адзін з былых кіраўнікоў 
адмовіўся ад працягнутай рукі. А 
як ставіцца да чалавека, які адным 
махам пакрыўдзіў увесь элітны 

састаў культуры, з якога складаецца 
Рада БФК – старэйшай арганізацыі 
нашай краіны? Які лічыць, што леп-
шым месцам працы актыву БФК 
было б месца за кальцавой дарогай 
Мінска, а не яго цэнтр?

Сваімі хамскімі выказваннямі 
самадзейны блогер Ціханоўскі 
пакрыўдзіў  мноства вядомых у 
краіне супрацоўнікаў Беларускага 
фонду, якія шмат зрабілі як 
актывісты. У гэтым кантэксце нель-
га не ўзгадаць прозвішчы такіх 
выдатнейшых людзей, як доктар 
навук, прафесар Адам Мальдзіс 
(нязменны кіраўнік праграмы 
«Вяртанне каштоўнасцяў з-за 
мяжы», якая стала цяпер ужо і 
дзяржаўнай праграмай), 

– доктар навук, прафесар Анатоль 
Грыцкевіч (на жаль, ужо пакойны), 
доўгі час быў кіраўніком праграмы 
«Славутыя імёны Бацькаўшчыны» і 
складальнікам 2-томнага аднаймен-
нага выдання БФК;

– народны мастак Васіль 
Шаранговіч (мастацкі афарміцель 
выданняў БФК),

– акадэмік Радзім Гарэцкі… 
Вось за такіх паважаных асоб 

крыўдна, вось за іх мы будзем 
патрабаваць ад блогера прабачэння 
перад БФК і яго актывам за створа-
ны ім відэаролік, які ад пачатку і да 
канца з’яўляецца выдумкай людзей 
без сумлення і гонару.

Так, сапраўды былі часы, калі 
прадпрыемства ў Маладзечне 
з’яўлялася крыніцай для пакрыц-
ця камунальных выдаткаў нашай 
грамадскай арганізацыі і дапама-
гала ў выпуску адзінай у краіне 
«Краязнаўчай газеты» невялікімі 
адлічэннямі ад прыбытку. Зараз 
намаганнямі яе былога дырэктара 
Сабалеўскага прадпрыемства давед-
зена да банкруцтва, прыпынены 
выпуск газеты, навісла небяспека 
знікнення старэйшай у краіне гра-
мадскай арганізацыі – БФК. Ці не 
гэтага дабіваўся блогер Ціханоўскі 
сваім так адмыслова сфабрыка-
ваным відэаролікам на канале 
«Страна для жизни»?

Напрыканцы мы хацелі б 
задаць аўтару відэаролікаў Сяргею 
Ціханоўскаму, які так «размазаў 
фонд па сцяне», толькі адно прын-
цыповае пытанне: ці можна пабу-
даваць «страну для жизни» на 
няпраўдзе і непаважлівых, хамава-
тых адносінах да сваіх суграмадзян?

І апошняе. З Сабалеўскім, мы 
лічым, усё вельмі проста: ён, гуч-
на крыкнуўшы «Лавіце злодзея!», 
скарыстаўся даўно вядомым прыё-
мам – каб легалізаваць свае непра-
вамерныя дзеянні. Выяўленыя 
новыя факты сведчаць аб даўно 
спланаваным рэйдарскім захопе 
прадпрыемства.

Антон КАЗУБОЎСКІ.

Ад рэдАкцыі
Вось як бывае: дзяржава 

пайшла насустрач Беларускаму 
фонду культуры, перадаўшы 
яму Маладзечанскую фабры-
ку  мастацкіх вырабаў з мэтй 
падтрымкі яго дзейнасці, а ў 
выніку – банкруцтва. Мяркуем, 
што распаленым канфліктам 
зацікавяцца адпаведныя 
дзяржаўныя органы. «Народная 
Воля» не ставіць кропку ў гэтай 
гісторыі, пазней газета вернец-
ца да яе і раскажа чытачам пра 
далейшае развіццё падзей.

Бюст Огинского подарил 
родному Слониму 

скульптор Вилькицкий

Арыентацыя  
на айчынныя лекі

Светлогорский ЦКК разрывает контракт с китайцами
Сколько страна останется должна китайских кредитов?

ОАО «Светлогорский ЦКК» 15 авгу-
ста собирается окончательно пойти на 
разрыв отношений с китайским подряд-
чиком – China CAMC Engineering Co., 
LTD. Напомним, что именно эта компа-
ния должна была построить на комбинате 
новые производственные мощности. 

Сумма контрактов – более 800 млн дол-
ларов. При этом были еще и сопутствую-
щие расходы. Их взял на себя бюджет. Это, 
например, оплата работ по проектирова-
нию выноса с территории застройки заво-
да высоковольтной линии и газопровода 
высокого давления – 325 тысяч долларов. 

Основным источником финанси-
рования стали заемные средства от 
Экспортно-импортного банка Китая 
(«Эксимбанка») и Индустриально-
коммер-ческого банка Китая (Промыш- 
ленный и коммерческий банк Китая, 
Industrial and Commercial Bank of China 
– ICBC), привлеченные в 2011 году. Это 
более 654 млн долларов. Кредитные сред-
ства были связанными и давались под 
гарантии белорусского правительства. 
Естественно, долг постоянно растет за 
счет процентов. Также нужно гасить 
комиссионные платежи, связанные с при-

влечением кредитных средств. 
Кроме того, в 2012 году был взят кре-

дит у «Беларусбанка» на сумму почти 
170 млн долларов. Затем комбинат еще 
несколько раз занимал у этого банка сум-
мы поменьше: 

5,25 млн долларов (2013); 
2,15 млн долларов (2014); 
6,58 млн долларов (2015). 
То есть комбинат должен банку не 

менее 182 млн долларов. По этим кре-
дитам, в том числе по взятому в 2012 
году, «Беларусбанк» получил в 2018 году 
гарантии правительства Беларуси в пога-

шении основного долга и уплате части 
процентов. 

Общий долг по кредитам у ЦКК 
составляет не менее 836 млн долла-
ров. При этом китайский подрядчик, 
как известно, не довел свою работу до 
конца. Но он уже успел получить около 
761 млн долларов. Не оплачено только 
43,53 миллиона. В ближайшем будущем 
необходимо будет изыскать средства для 
финской компании Andritz Oy. Именно 
она, по решению белорусской стороны, 
должна будет доделать то, что не закон-
чили китайцы. Власти хотят, чтобы это 

было сделано в четвертом квартале 2019 
года, то есть фактически до 31 декабря. 
Предполагается, что на эти работы уйдет 
еще 13 млн долларов. Причем утверждает-
ся, что это будут «собственные средства», 
а не кредиты. То есть при позитивном 
сценарии стоимость нового производства 
не должна  превышать 900 млн долларов. 

Напомним, что новые мощности ком-
бината должны были заработать еще в 
2015 году. Предприятие планировало 
выпускать 400 тысяч тонн сульфатной 
беленой целлюлозы в год. 

officelife.media

ИНИЦИАТИВА

Ко Дню белорусской пись-
менности, который в этом году 
пройдет в Слониме, в городе 
будет установлен бюст вид-
ного государственного деяте-
ля князя Михала Казимира 
Огинского. Это полностью 
общественная инициатива. 
Три года назад неравнодуш-
ные к своей истории горо-
жане создали объединение 
«СлонимКаналОгинского» и 
на средства спонсоров, а так-
же на собственные вложения в 
проект прежде всего почисти-
ли русло старого канала, соз-
данного Огинским в их городе 
еще в середине XVIII века.

 Но главная идея объ-
единения – собрать средства 
и поставить меценату, магнату 
и поэту Огинскому, бывшему 
слонимскому старосте, бюст в 
центре города. Деньги нема-
лые… Сделать бюст вызвался 
местный скульптор Владимир 
Иосифович Вилькицкий. 
Причем свою работу он пере-
дал городу совершенно без-
возмездно. Общественное 
объединение помогло лишь 
купить гранит для пьедестала, 
который, кстати, уже отшли-

фован и ждет момента водру-
жения на фундамент. Над ним 
сейчас старательно работают 
инженеры и строители, пото-
му что общий вес сооружения 
ни много ни мало полторы 
тонны.

Место для бюста так-
же уже выбрано: в центре 
города, рядом с драмтеа-
тром. Как сказал нам пред-
седатель правления ОО 
«СлонимКаналОгинского» 
Иван Павлович Вадейко, 
памятник Огинскому будет 
стоять на пригорочке вполо-
борота и смотреть на площадь 
Сапеги, своего родственника 
(жена Огинского Александра 
была из рода Сапегов) и 
предшественника на должно-
сти слонимского старосты, а 
также на канал собственного 
имени. 

В будущем общественное 
объединение планирует все 
свои силы бросить на восста-
новление пристани на канале 
Огинского, а также на созда-
ние экодендропарка на тер-
ритории старого русла реки 
Щара. 

Виктория ДРОЗД.

РЭГІСТРАТУРА

Такую выснову мож-
на зрабіць па выніках рабо-
чай сустрэчы Аляксандра 
Лукашэнкі з міністрам ахо-
вы здароўя Уладзімірам 
Каранікам, якая адбылася 
ўчора.

Галоўныя пытанні, якія 
абмяркоўваліся, – закупкі 
медыцынскага абсталявання і 
цэнаўтварэння.

Аляксандр Лукашэнка 
падчас размовы з міністрам 
падкрэсліў, што краіна 
траціць на закупку лякарстваў 
за мяжой да 500 млн долараў. 
«Недапушчальна шмат. Тым 

больш мы можам вырабляць 
свае лякарствы», – сказаў 
Лукашэнка і нагадаў, што 
раней была пастаўлена зада-
ча наладзіць у краіне вытвор-
часць палавіны аб’ёму заку-
пляемых лекавых сродкаў, і 
гэта даручэнне было выка-
нана. «Цяпер трэба звяр-
нуць сур’ёзную ўвагу на 
субстанцыі і, як гавораць 
у прамысловасці, камплек-
туючыя гэтых лякарстваў. 
Трэба глыбей займацца 
распрацоўкай, вытворчасцю 
лекавых сродкаў», – сказаў 
Аляксандр Лукашэнка.

Пачынаецца суд над былым 
кіраўніком «Белфармацыі»

19 жніўня Мінскі 
гарадскі суд пачне судо-
вае разбіральніцтва па 
крымінальнай справе аб каруп-
цыйных злачынствах у сферы 
медыцыны ў дачыненні да 21 
абвінавачанага, паведаміла 
прэс-служба Вярхоўнага 
суда.

Вядома, што будзе раз-
глядацца справа аднаго з 
першых затрыманых летась 
па справе медыкаў – было-
га дырэктара Цэнтра экс-
пертыз і выпрабаванняў у 

ахове здароўя аляксандра 
сталярова, а таксама экс-
генеральнага дырэктара 
«Белфармацыі» Вячаслава 
Гніція. Сярод абвінавачаных і 
прадстаўнікі бізнесу.

«Белфармацыя» – дзяр-
жаўны пастаўшчык лекаў на 
рынак Беларусі. Цэнтр экспер-
тыз і выпрабаванняў адказвае 
за бяспеку, эфектыўнасць і 
якасць лекаў і медыцынскага 
абсталявання, якія закупля-
юцца за мяжой.

Ігар ЗАЛЕСКІ.
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Ігар Кузняцоў, гісторык:
«Аптымізму мала, але вынік ёсць…»

Вядомы вучоны, даследчык сталінскіх рэпрэсій Ігар Кузняцоў атрымаў чарговы адмоўны адказ з пракуратуры на сваю скаргу з нагоды 
адмовы прыцягнуць да адказнасці за паклёп аўтара газеты «СБ. Беларусь сегодня» Андрэя Мукавозчыка.

Міхася СКОБЛЫ

      100 РАДКОЎ

Міхася СКОБЛЫ

Запрашэнне 
на плоў

Што і казаць, не шанцуе былым прэзідэнтам Кыргызстана 
– два з іх вымушаны былі прасіць палітычнага прытулку за 
мяжой, трэці нядаўна апынуўся за кратамі, узняўшы белы 
сцяг над уласным домам, абложаным з усіх бакоў, як Брэсцкая 
крэпасць. Як выглядае, палітуцекачы Аскар Акаеў і Курманбек 
Бакіеў паступілі больш разважліва за Алмазбека Атамбаева; 
першы, як толькі згубіў уладу, асеў у Маскве, заручыўшыся 
падтрымкай Пуціна, другі паспеў прызямліцца ў Мінску.

Дзевяць гадоў таму ў Кыргызстане за збеглага Курманбека 
Бакіева ніхто і гарэлага шэлега не даў бы. Не кінецца даваць 
і сёння. А вось  высілкамі афіцыйных СМІ Беларусі Бакіеў 
стаў у нас ледзь не адзіным увасабленнем беларуска-кіргізскай 
дружбы. Праўда, гэтым увасабленнем сур’ёзна цікавіцца 
кіргізская Феміда, у сувязі з чым з Бішкека ў Мінск неаднойчы 
дасылаліся адпаведныя запыты. Выходзіць, дзеля малаўцямнай 
дружбы з адным кіргізам Беларусь ставіць пад сумнеў дружбу і 
супрацоўніцтва з цэлым Кыргызстанам. Дзіўны, трэба сказаць, 
палітычны гешэфт.

Апафеозам той гешэфтнай дружбы стаў нядаўні 70-гадовы 
юбілей Курманбека Бакіева, якога Аляксандр Лукашэнка 
падкрэслена называе сваім асабістым сябрам. Што ж, называй 
хоць гаршком, але ў печ не стаў. Тым больш што «гаршчок» 
прыватны, а «печ» дзяржаўная. Але без печы не абышлося.

Адбылося тое векапомнае дзейства нядаўна ў Палацы 
Незалежнасці з уручэннем юбіляру дарагіх падарункаў, пад 
тэлекамерамі БТ, з удзелам мілавідных супрацоўніц з пратакольна-
паслужлівымі позіркамі. Падчас паднясення дароў (сярод якіх была 
карціна «Паляванне качэўнікаў з беркутам») прагучаў дыялог, які 
хочацца прывесці ў арыгінале, у запісе прэс-службы прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь:

бакіеў: «О, это моя страна – кони, беркуты». 
лукашэнка: «Твоя страна и твоя стихия. Птица эта гордая, 

на тебя похожа».
бакіеў: «Огромное спасибо!»
лукашэнка: «Подожди, спасибо не отделаешься. Вот мы все 

и придем к тебе на день рождения».
бакіеў: «С удовольствием!»
лукашэнка: «Плов! Ты можешь приготовить нам киргизский 

плов?»
бакіеў: «Настоящий, сам буду делать, от и до».
лукашэнка: «Вино мы принесем свое...»
П’еса атрымалася – хоць на тэатральнай сцэне стаў. Не 

сумняваюся, што Бакіеў стрымаў слова і згатаваў цалюткі 
казан смачнага плову. А лукашэнкаўскі віначэрпій нацадзіў 
для свайго патрона ёмістую бутлю. Застолле, трэба думаць, 
удалося на славу, з розгаласам на ўсе Дразды, непадалёк 
ад якіх ва ўласным асабняку жыве кіргізскі экс-прэзідэнт. 
Відаць, былі апарожненыя да дна і саган, і бутля. Што ж, на 
здароўе.

І усё ж, чаму пасля юбілейнага рэпартажу на БТ застаўся ў 
маёй душы прыкры асадак? 

Мабыць, таму, што я не разумею, за якія заслугі перад 
беларускім народам асуджаны на радзіме да 30 гадоў турмы 
Курманбек Бакіеў атрымаў не толькі беларускі пашпарт, але і 
ладную дзялянку беларускай зямлі ў прэстыжным месцы.

Мне таксама незразумела, чаму асабістая дружба кіраўніка 
Беларусі павінна аплачвацца з народнай (у тым ліку і маёй) 
кішэні.

Мне ніхто не патлумачыў, якая «рабочая сустрэча» магла 
адбыцца пасля віншавальнай часткі паміж Аляксандрам 
Рыгоравічам і Курманбекам Саліевічам? Што, Бакіеў 
прыхопленыя ў Кыргызстане мільёны ўклаў у нашу эканоміку? 
А можа, прывёў на беларускі рынак багатых інвестараў? Ці 
– адкрыў у Мінску на сумленна заробленыя грошы сетку 
закусачных «Хуткі плоў»?

Прыкрага асадку дадае і той факт, што юбілеі выдатных 
беларусаў праходзяць у нашай краіне незаўважана, без «плову 
і віна». Скажам, сёлета адзначыў свой юбілей народны мастак 
Беларусі Васіль Шаранговіч, які падарыў дзяржаве цэлую 
галерэю сваіх карцін. І што – прыйшоў да яго з пляшкай віна 
кіраўнік краіны? Не. Гэтаксама не заўважаў ён юбілейныя даты 
народных паэтаў Рыгора Барадуліна і Ніла Гілевіча, народнай 
артысткі Зінаіды Бандарэнка, вядомага ў свеце навукоўца 
Барыса Кіта…

Перад прыхаднямі з сумнеўнай рэпутацыяй дыванкі 
рассцілаюцца, а сваім дзеячам – нуль увагі і мізэрныя пенсіі. 

А тым часам збеглых прэзідэнтаў па свеце – хоць гаць гаці. 
Можна запрасіць у Беларусь Віктара Януковіча, хай на свае дні 
нараджэння гатуе ў Драздах галушкі. Можна даць прытулак 
Міхаілу Саакашвілі, каб пры нагодзе паласавацца хачапуры. 
Можна перавабіць да сябе з Масквы таго ж Акаева – хай на змену 
з Бакіевым кухараць.

Той з’еты пад беларускае віно бакіеўскі плоў ужо адрыгну-
ўся Беларусі – часовы павераны нашай краіны ў Кыргызстане 
быў выкліканы ў кiргiзскае МЗС, дзе яму ўручылі ноту 
пратэсту, у якой канстатавалася недапушчальнасць 
афіцыйных кантактаў з асуджанай у Бішкеку асобай. Гэта 
ў музыцы ноты можна браць бясконца, і акаляючыя хіба 
толькі паморшчацца, а дыпламатычныя ноты гучаць з куды 
больш сур’ёзнымі наступствамі. І гандлёвыя войны пасля іх 
пачынаюцца, і міждзяржаўныя стасункі спыняюцца.

Мінскі трактарны завод доўга дамагаўся стварэння ў 
Кыргызстане прадпрыемства па зборцы сваёй прадукцыі. Завод 
нарэшце запрацаваў, і прыстасаваныя пад азіяцкія ландшафты і 
клімат «Беларусы» працуюць па ўсім рэгіёне. А спыняць канвеер 
кіргізы, і чым нам тады дапаможа палітычны ўцякач, «на гордага 
беркута падобны»?

Той бакіеўскі плоў яшчэ не раз можа нам адрыгнуцца...

СКАНДАЛ

Аб гэтай скандальнай 
сітуацыі мы ўжо расказвалі. 
Сцісла нагадаем сутнасць 
справы.

Яшчэ 17 красавіка на 
сайце «sb.by – Беларусь 
сегодня» з’явілася публікацыя 
Андрэя Мукавозчыка 
«Лжеисторики. Есть такие 
«историки», которые понево-
ле заставляют сомневаться, 
наука ли она – их история». 
Лжэгісторыкам аўтар назваў 
кандыдата гістарычных 
навук Ігара Кузняцова. 
Вучонага, безумоўна, гэты 
факт абурыў, і ён звярнуўся 
да галоўнага рэдактара 
выдання Д.Жука з просьбай 
абвергнуць распаўсюджаныя 
пра яго «клеветнические 
измышления». У гэтай 
просьбе яму было адмоўлена, 
але пазней дадзены артыкул 
быў выдалены з сеткавага 
выдання sb.by.

Гісторыка такі адказ 
рэдакцыі на яго прэтэнзію 
не задаволіў, і ён звярнуўся 
ў пракуратуру Савецкага 
раёна Мінска з просьбай 
прыцягнуць А.Мукавозчыка 
да адказнасці за паклёп. 
Пракуратура перадала 
скаргу ў РАУС, адкуль 
Кузняцоў атрымаў адказ, 
які змясціўся ў адзін абзац, 
што падстаў для ўзбуджэння 
справы няма. Тады Кузняцоў 
паўторна звярнуўся ў 
раённую пракуратуру. 
На гэты раз яго скаргу 
перанакіравалі ў Галоўнае 

ўпраўленне ўнутраных 
спраў Мінгарвыканкама – 
вышэйшую інстанцыю, але 
там скаргу разглядаць не 
сталі, а спусцілі ніжэй, ізноў 
у РАУС Савецкага раёна.

21 ліпеня Кузняцоў 
атрымаў з міліцыі чарговую 
адмову. Праўда, цяпер разам 
з пастановай аб адмове ва 
ўзбуджэнні крымінальнай 
справы Ігару Кузняцову 
растлумачылі, чаму прынята 
такое рашэнне. «В ходе про-
верки не получено достаточно 
данных, указывающих на то, 
что в действиях Муковозчика 
А.Н. усматривается состав 
преступления, предусмотрен-

ный ч.2 ст.188 УК Республики 
Беларусь, поскольку последний 
высказал свое личное мнение 
по материалам, предназначен-
ным для распространения, за 
своей подписью», – рэзюмавалі 
міліцыянеры.

Такі адказ гісторыка, 
натуральна, не задаволіў, і ён 
зноў звярнуўся ў пракуратуру 
Савецкага раёна з просьбай 
адмяніць і гэтую пастанову 
Савецкага РАУС і накіраваць 
матэрыялы на дадатковую 
праверку з мэтай распачаць 
нарэшце крымінальную 
справу.

Нядаўна гісторык 
атрымаў адказ і на гэты 

зварот у пракуратуру 
Савецкага раёна, дзе 
ўказваецца, што праверка 
была праведзена аб’ектыўна 
і ў поўным аб’ёме, таму 
падстаў для прыняцця мер 
пракурорскага рэагавання 
няма. Кузняцоў жа адрэагаваў 
на такі адказ чарговым 
зваротам у пракуратуру – 
на гэты раз накіраваў ліст 
на імя пракурора Мінска з 
патрабаваннем распачаць 
крымінальную справу 
супраць Мукавозчыка, таму 
што папярэдняя прверка, 
лічыць ён, была праведзена 
няпоўна і неаб’ектыўна. 
«Савецкі РАУС і пракуратура 

Савецкага раёна паклёпніцкія 
выдумкі кваліфікуе як 
асабістае меркаванне 
аўтара, якое супярэчыць 
нормам права і маралі», – 
указаў Кузняцоў у дадзеным 
звароце.

– Ігар Мікалаевіч, 
не стаміліся змагацца? 
Здаецца відавочным, 
што прыцягнуць аўтара 
публікацыі «лжеисторики» 
да адказнасці наўрад ці 
атрымаецца, – звярнуліся мы 
за каментарыем да гісторыка.

– У мяне яшчэ ёсць права 
звяртацца ў Генпракуратуру 
і суд, – заўважае Кузняцоў. 
– Але, на жаль, мой досвед 

паказвае, што суды ў падобных 
сітуацыях выводзяць разгляд 
справы за рамкі судовага 
працэсу, каментуючы, што 
гэта спрэчка па навуковых, 
палітычных пытаннях. 
Двойчы гэта здаралася ў 
маёй практыцы – у 1998-м і 
2017 годзе, калі прадстаўнікі 
беларускіх камуністаў у 
сваіх публікацыях на тэму 
Курапатаў пісалі пра 
мяне адкрытыя пасквілі, 
называючы фальсіфікатарам 
гісторыі. Таму зараз я свядома 
звярнуўся ў пракуратуру, 
палічыўшы, што яна дасць 
прававую ацэнку такім 
публікацыям.

– Замкнёнае кола 
атрымліваецца…

– Так, аптымізму мала, 
але вынік ужо ёсць! Галоўнае, 
што я зрабіў, – абараніў не 
толькі сябе. Яны стварылі 
прэцэдэнт! Бо з усіх гэтых 
адказаў вынікае, што 
сёння любы чалавек можа 
прымяняць у СМІ падобныя 
выразы і не несці ніякай 
юрыдычнай адказнасці. То 
бок напісаць у рэспубліканскай 
газеце «лжэпракурор», 
«лжэжурналіст» і заяўляць, 
што гэта асабістае меркаванне 
аўтара. Калі Мукавозчык 
мае права трансліраваць 
у рэспубліканскіх СМІ 
сваё асабістае меркаванне, 
выкарыстоўваючы падобныя 
выразы, значыць, і іншым гэта 
не забаронена. 

Марыя ЭЙСМАНТ.

 «Объединение с Беларусью? А 
что может помешать?» Таким рито-
рическим вопросом ответил на 
вопрос украинского журналиста 
Дмитрия Гордона главный редак-
тор радиостанции «Эхо Москвы» 
Алексей Венедиктов.

Поскольку этот тертый калач – 
на короткой ноге с важными людь-
ми в кремлевских кабинетах, его 
мнение заслуживает внимания.

Давайте разберемся: действи-
тельно ли стоит лишь Владимиру 
Путину сильно захотеть (например, 
чтобы остаться у руля после 2024 
года, когда у хозяина Кремля закан-
чивается второй подряд срок пре-
зидентства) – и приращение земель 
за счет союзной Беларуси окажется 
только делом техники?

 
Цена вопроса

По мнению Венедиктова, «всё 
– цена вопроса». Он рассуждает 
о некоем объединительном пле-
бисците или ином политическом 
решении: «А как проголосуют, если 
будет голосование: белорусский 
народ, хотите ли вы жить счастливо 
и богато вместе с Россией? «Да и… 
а какая нам разница» (…) А может 
быть, нужен совсем не референдум, 
а нужно решение двух парламентов. 
Ну, с депутатами у нас разговор 
короткий…»

Подвешенная интеграция. 
Судьба Беларуси будет 

поставлена на дорожную 
карту

Да, тщательно отфильтрован-
ные на выборах депутаты что в 
России, что в Беларуси безропот-
но штампуют решения по отмашке. 
Референдумы, равно как и выборы, 
Александр Лукашенко раз за разом 
проводит в нужном ему русле, с 
нужным результатом. Но захочет 
ли он оформить слияние государств 
таким же образом, как оформляет 
раз за разом продление и укрепле-
ние своей власти над Беларусью?

Да уж вряд ли. По той простой 
причине, что здесь итог вырисовы-
вается как раз обратный – власть 
придется отдавать. Или вы думаете, 
что Москва добивается углубленной 
интеграции ради того, чтобы вымо-
стить Лукашенко дорогу в Кремль?

Стоит добавить, что Путин уже 

пытался поставить ребром вопрос 
о вхождении Беларуси в Россию. 
Тогда, в 2002-м, Лукашенко воз-
мущался: мол, даже Сталин не 
додумался бы предлагать вступать 
шестью областями. Тот натиск 
Минск отбил.

 
А чем могут купить 

белорусского президента?
Не раз были вбросы, что бело-

русскому руководителю предлагают 
некую вторую по рангу должность 
в гипотетическом объединенном 
государстве. Но невозможно пове-
рить, что такое предложение ока-
жется заманчивым для человека, 
который, во-первых, давно вошел 
во вкус полного обладания целой 
страной, а во-вторых, крайне обо-
стренно относится к вопросу своей 
личной безопасности и будущего 
семьи (в широком смысле слова).

Стань он каким угодно высо-
ким сановником в кремлевской 
системе – любые гарантии безопас-
ности не будут стоить выеденного 
яйца. Живые примеры перед гла-
зами, когда тамошние фавориты 
вдруг оказываются не у дел, губер-
натор (Никита Белых) или министр 
(Алексей Улюкаев) может легко 
загреметь в тюрьму и т.д.

Лукашенко за годы «братской 
интеграции» прекрасно изучил 
византийское коварство кремлевской 
политики. Да и в принципе Путин, 
если разобраться, не может предло-
жить белорусскому властителю нечто 
более привлекательное, нежели его, 
Лукашенко, нынешний статус.

Стоит добавить, что и у белорус-
ского правящего класса, и у здеш-
него бизнеса есть серьезные осно-
вания опасаться, что приход сюда 
России сметет их с нынешних ком-
фортных позиций.

Наконец, социология показыва-
ет, что и среди населения в целом 
идея вступить в Россию непопу-
лярна. И напротив, велика (85,6% 
согласно опросу Исследовательского 
центра ИПМ) доля готовых защи-
щать страну (хотя понятно: декла-
рация и реальная готовность лечь 
под танк – разные вещи).

 Если попробуют 
по-плохому…

Но если кто-то не хочет 
по-хорошему, можно попробовать 

и по-плохому, заметите вы. Так ведь 
Москва не раз и пробовала: и газ 
перекрывала, и «Крестными бать-
ками» Лукашенко мочила. Но тот 
неизменно принимал вызов и нано-
сил довольно эффективные контру-
дары на фронтах нефтяных, газовых 
и прочих войн. Российская сторона 
в итоге шла на компромисс.

Да, после декабрьского 2018 года 
«ультиматума Медведева» (россий-
ский премьер предложил выбирать: 
или продвинутая интеграция, или 
урезание субсидий) Москва особен-
но серьезно показывает намерение 
посадить союзника на голодный 
паек: отказывается платить компен-
сацию за налоговый маневр, не дает 
кредитов, подвесила вопрос о цене 
газа с 2020 года и прочее.

Однако и это, похоже, не сде-
лало Минск особо уступчивым. 
Переговоры об углубленной инте-
грации затянулись, и российское 
руководство, судя по косвенным 
симптомам, вынуждено снижать 
свои запросы.

Лукашенко будет топить 
углубленную интеграцию в 

переговорном болоте
В итоге стороны заговорили 

лишь о подготовке дорожных карт 
по секторам. Что означает сближе-
ние промышленной, сельскохозяй-
ственной, налоговой, таможенной 
и прочих политик, гармонизацию 
законодательства, но отнюдь не 
инкорпорацию. Согласовывать же 
эти вещи можно до бесконечности, 
хотя бы потому, что экономические 
модели очень разные.

Да, Москва сокращает и, ско-
рее всего, продолжит сокращать 
финансово-экономическую под-
держку Беларуси. Но Лукашенко, по 
логике вещей, склонен скорее пойти 
на стагнацию или даже проседание 
жизненного уровня белорусов, чем 
на сдачу независимости.

Белорусы терпеливы, а машина 
обеспечения нужного результата 
на выборах работает безотказно. В 
конце концов силовой кулак таков, 
что любые майданы можно пода-
вить в зародыше.

 Ахиллесова пята
Вариант же силового присо-

единения Беларуси аналитический 
мейнстрим считает маловероят-

ным. Почему – особый разговор, в 
эту статью он не влезет.

Отмечу лишь, что хотя разница 
в мощи армий огромна, белорусские 
войска с «Полонезами» и прочи-
ми серьезными штуковинами могут 
нанести агрессору неприемлемый 
ущерб. А на международной аре-
не Россия стала бы в таком случае 
изгоем в квадрате. И это тоже та 
цена вопроса, о которой упоминает 
господин Венедиктов.

Другое дело – будут ли в 
подобном случае белорусские 
войска выполнять приказы, ста-
нут ли драться? Это не факт, если, 
во-первых, иметь в виду степень 
русифицированности личного 
состава, а во-вторых – представить 
себе некую ситуацию управленче-
ского хаоса, например – когда глав-
нокомандующий по каким-то при-
чинам не в состоянии выполнять 
свои функции.

 
Политическую систему 

Лукашенко реформирует 
так, чтобы ничего не 

менять
В принципе, это и есть ахилле-

сова пята белорусского суверени-
тета – то, что вся система завязана 
на одну персону. Любой человек, 
даже в бронированном «майбахе», 
уязвим и уж точно не вечен.

Стране нужны реформы, что-
бы ослабить экономическую зави-
симость от России, развить много-
векторность. Нужно формировать 
сильный политический класс, 
укреплять гражданское общество, 
национальное самосознание. Но 
все эти задачи так или иначе вхо-
дят в противоречие с интересом 
консервации персоналистского 
режима.

Отсюда вывод: хотя голыми 
руками Беларусь не возьмешь, при 
нынешней системе власти и нынеш-
нем руководстве риски для суве-
ренитета будут оставаться очень 
серьезными или даже нарастать. 
Независимо от того, как Путин ста-
нет решать для себя проблему-2024.

Положа руку на сердце, при сме-
не власти в Беларуси такие риски 
могут только усилиться. Но это 
тоже отдельная тема.

Александр КЛАСКОВСКиЙ.
(Naviny.by.)

О ЧеМ ГОВОРЯТ…

Может ли Путин присоединить 
Беларусь одной левой?

Аршанскі інструментальны завод 
атрымае каля 10,2 млн рублёў

Днямі А.Лукашэнка падпісаў указ аб інавацыйных праектах. 
Сярод прадпрыемстваў, якія атрымаюць інвестыцыі, і ААТ «Аршанскі 
інструментальны завод». Гэта тое прадпрыемства, пасля наведвання 
якога летась Аляксандр Лукашэнка зладзіў разнос ураду, а пазней 
зняў з пасады тагачаснага прэм’ер-міністра Андрэя Кабякова і змяніў 
многіх міністраў.

Аршанскі завод, дарэчы, на 100% належыць дзяржаве. Па выніках 
2018 года ён атрымаў чысты прыбытак у суме больш за 3 млн рублёў, 
хаця ў 2017-м меў страты амаль на 2 мільёны.

Ганна ГАНЧАРЫК.

ФАКТ

За взятки 
судят 

сотрудника 
Управделами 
президента
В Минске судят быв-

шего сотрудника Главного 
хозяйственного управле-
ния Управделами президен-
та Евгения Нестеровича. Его 
обвиняют в получении взяток 
на сумму 15,5 тысячи долла-
ров. По версии следствия, он 
заключал договоры на постав-
ку техники с определенными 
компаниями, которые впо-
следствии платили ему за 
это так называемые откаты. 
Оборудование предназна-
чалось в числе прочего для 
Овального зала Дома прави-
тельства, где заседает парла-
мент. 

В клетке рядом с 
Нестеровичем – бизнесмен 
Сергей Бурый, который дал 
взятку 10 тысяч долларов. 
Оба фигуранта полностью 
признают вину. Еще два 
взяткодателя от уголовной 
ответственности освобожде-
ны: они проходят по делу как 
свидетели. 

Евгений Нестерович 
почти два с половиной 
года работал в Главном 
хозяйственном управлении 
Управделами президента. 
Он был заведующим сек-
тором, который занимался 
материальным обеспечени-
ем органов госуправления 
– заключением договоров 
на закупку мебели, техники 
и т.д. для Дома правитель-
ства, Администрации пре-
зидента, Верховного суда, 
Конституционного суда и 
других ключевых республи-
канских органов власти.

Кирилл БУБНОВ.

СЛЫХАЛИ?

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ»
â Facebook 

www.facebook.com/nv.
online.info

â Vkontakte 
www.vk.com/
nvonlineinfo
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П О ш Т а

КАЛОНКА  
АЛеСЯ НЯЎВеСЯ

Не вяселле,  
а хаўтуры з-за 
фальшывае купюры

У брэсцкае аддзяленне бан-
ка маладзён прынёс для абмену 
фальшывую 100-доларавую купюру. 
Касірка выклікала міліцыю. 
Высветлілася, што падробку на 
вяселлі (яно гулялася ў Гродне) 
жаніху падарыў нехта з гасцей. Зараз 
следчыя высвятляюць, хто «падклаў 
свінню» маладым.

Шмат на вяселлі весялосці!
Ды апагей усё ж, сябры,
Як жаніху й нявесце госці
Падносяць шчодрыя дары.
У маладых настрой харошы,
У іх душэўны лёгкі ўздым…
Апошнім часам госці грошы
Звычайна дораць маладым.
І ў тым я дрэннага не бачу:
Як ёсць даляры і рублі,
Дык можна дом купіць і дачу
Або пуцёўку на Балі.
Прычым падносяць у канверце
Грашовы дар – не напаказ,
Маўкліва кажучы: «Паверце,
Што там салідны куш для вас!»
Ды не заўжды канверты тыя
Утрымліваюць важкі ўзнос.
Бывае, што яны пустыя
Ці ў іх паперы чыстай стос.
Спадзеў: не вылічыць нявеста,
Не здагадаецца жаніх,
Хто дарагіх купюр заместа
Паперу прыбярог для іх.
Горш, як фальшывую банкноту 
Хтось у канверцік пакладзе.
Займее той жаніх турботу
Або наогул быць бядзе.
Калі захоча ў хуткім часе
З даляраў «выплавіць» рублі,
Яго ў любой ашчаднай касе
«Прыціснуць тварам да зямлі».
І будзе слёзы ліць нявеста:
Муж стане зэкам не на год.
Прынамсі, муж няшчасны з Брэста
У гэткі трапіў пераплёт.
Прынёс фальшывыя даляры,
Калі вяселле адгуло.
Магчыма, не пазбегне кары
І мецьме змрочнае жытло,
А можа, тых, што на вяселлі
Лілі гарэлку ў гарлякі
І каравай святочны елі,
За шкіркі возьмуць следакі.
З-за аднае тае купюры
Ці раз на тыдзень, ці штодня
На допыты, як на хаўтуры,
Хадзіцьме іхняя радня.
Ці ж даспадобы людзям гэта?
У рэшце рэшт, здаецца мне,
Хтось і самога прайдзісвета,
І ўсё вяселле пракляне…
    * * *
Пусты канверт, даляр фальшывы
Для маладых – удар пад дых.
І гэтак многія грашылі…
Звяртаюся да маладых:
Каб не дарылі госці «фігі»,
Каб вы спакойнымі былі, 
Прасіце, каб дарылі кнігі 
Ці металічныя рублі! 

Ад вялікага  
да смешнага
На жаль, раблю я многа грэшнага,
Люблю, напрыклад, пасядзелкі,
Дзе ад вялікага да смешнага
Тры шклянкі спірту ці гарэлкі.

Прысуд бабулі
Картэж вясельны, быццам куля,
Ляцеў на зайздрасць люду.
– Яшчэ адну, – прысуд бабулі, – 
Павезлі мыць пасуду…

Апошні 
Палюбоўнікаў багата.
Хто апошні, той  і тата.

Шрамы 
– Ты жонцы гаварыў хоць раз,
Пра што ты думаеш падчас? 
– Казаў… Таму і зведаў драмы.
Магу я паказаць і шрамы…

Пасля карпаратыву
Усіх нас даймала смага,
І выдых пачуўся цяжкі:
– Адна галава – няблага,
Ды лепей усё ж – дзве пляшкі…

Студэнт у рэстаране
Калі студэнт завёў раман,
Прывёў дзяўчыну ў рэстаран
(А грошай вечна не стае),
Што ўчуць жадае ад яе? 
– Усё тут па такой цане!
А пойдзем лепей да мяне…

Не гіпс, а мармур
Раз багацей зламаў руку.
І доктар кажа бедаку:
– Бываюць большыя няшчасці…
Вам неабходна гіпс накласці.
А ён адказвае ўрачу:
– Кладзіце мармур! Заплачу.

Найлепшая яда 
– Салата з капусты, сынок,
Найлепшая ў свеце яда: 
Не выкажа хтосьці папрок,
Калі ж і з’ядуць – не шкада…

Не остаться же нам без воды…

Свет не без добрых людзей

Хотите иметь  
дополнительную пенсию:  

Вас ждут в «Стравите» и «PriorLife»

ПАДЗЯКА

Трэба iсцi на больш  
радыкальныя крокi

Нядаўна наш тэатр фаль-
клору запрасілі ўзяць удзел 
у святкаванні 75-й гадавіны 
вызвалення Давыд-Гарадка, 
што ў Столінскім раёне. А як 
ехаць, калі, лічы, усе артысты 
пенсіённага ўзросту, бюджэт у 
іх сціплы. Хоць жаданне ў чар-
говы раз пабываць на Палессі, 
выступіць перад удзячнымі 
гледачамі вялікае. Як быць? І тут 
з’явілася прапанова: свет не без 
добрых людзей – давайце звяр-
немся да некаторых з тых, хто 
мае нешта ў запасах.

Узгадалі паспяховага 
прадпрымальніка, які адначасо-
ва і пісьменніцкай справай зай-
маецца, – Валерыя Іларыёнавіча 
Сароку. Дай Бог яму здароўя 
– адгукнуўся, дапамог. Дзяліцца 
чым можаш – гэтаму, мабыць, яго 
навучылі бацькі, якія жылі ў вёсцы 
Скакуноўшчына. На іх сядзібе быў 
пасаджаны вялікі сад, які і ў наш 
час штогод радуе добрым ураджа-
ем. Смачнымі яблыкамі з сямей-
нага саду Валерый Іларыёнавіч 
любіць частаваць і нас, артыстаў 
народнага фальклорнага тэатра.

Каб мы выступілі перад 
жыхарамі Давыд-Гарадка, свой 
унёсак зрабіў і яшчэ адзін 
прадпрымальнік – Франц 
Баляслававіч Жылка, які зай-
маецца абутковай вытворчас-
цю. Нашу творчую паездку 

падтрымаў і менеджар Юрась 
Котаў. Дзякуй вам, добрыя людзі!

Да канца жніўня мы пабываем 
яшчэ на малой радзіме – у горад-
зе Тураве Жыткавіцкага раёна. 
Славуты куток над Прыпяццю 
прыме артыстаў-ветэранаў такіх 
вядомых народных калектываў, 
як «Прыпяць», «Верасок», «Ніва», 
«Кола» і іншыя.

Моцы і здароўя ўсім, хто 
нас падтрымлівае! А мы будзем 
і надалей з любоўю і пашанай 
ставіцца да творчых здабыткаў 
продкаў і лепшыя традыцыі 
перадаваць нашчадкам.

Мікола КОТАЎ,  
мастацкі кіраўнік тэатра 

«Матуліна хата», 
фалькларыст.

«А вы далей 
кажыце, што 
па-беларуску 

фізіку і астраномію 
вывучаць 

немагчыма» 
Днямі настаўнік астраноміі 

ліцэя БДУ Віктар Малышчыц 
на сваёй старонцы ў «Фэйсбуку» 
напісаў: «У  нас добрая навіна! 
Наша ліцэістка Міраслава 
Булгакава вяртаецца з Венгрыі 
з Міжнароднай алімпіяды па 
астраноміі і астрафізіцы з брон-
зай! І хоць бронзавы медаль – гэта 
далёка не першае месца і наш 
вынік не ўнікальны, заваяваць яго 
таксама вельмі і вельмі складана. 
Напрыклад, наша краіна ў мінулы 
раз увогуле прыехала без медалёў, 
а медаль Міраславы – адзіны сёле-
та ў беларускай камандзе. А вы 
далей кажыце, што па-беларуску 
фізіку і астраномію вывучаць 
немагчыма».

Алімпіяда праходзіла з 2 да 
10 жніўня ў венгерскім горадзе 
Кестгей.

Малышчыц, дарэчы, выкладае 
свой прадмет па-беларуску. 
Яго вучаніца Міраслава 
Булгакава сёлета як пераможца 
нацыянальнай алімпіяды 
паступіла ў Беларускі дзяржаўны 
ўніверсітэт без экзаменаў.

Іван ШЫРОКІ. 

З НАГОДЫ

«НеПРИЧеСАННОе» ПИСЬМО

Любимая газета, помогите, 
пожалуйста, пресечь беспредел, 
который, с согласия председа-
теля Чирковичского сельско-
го Совета В.П.Лахардова, тво-
рят собственники дома №27 по 
улице Советской агрогородка 
Чирковичи Светлогорского рай-
она Гомельской области!

Немного истории. Много 
лет назад жильцы домов с 
14-го по 33-й улицы Советской 
деревни Чирковичи собрали 
деньги, купили железобетон-
ные кольца и построили на 
территории улицы колодец, 
разместив его между домами 
№25 и №27 по ул.Советской. 
Колодец служил верой и прав-
дой до июля текущего года, до 
тех пор, пока бывший владе-
лец Виталий Ильич Сергеев не 
обменял этот дом на квартиру 
в городе Светлогорске. Ранее 
бывший владелец, обустраивая 
свою усадьбу, построил новый 
забор от улицы, вынес его на 

расстояние около одного метра 
в сторону улицы, то есть само-
вольно (!) захватил около метра 
уличной земли, после чего коло-
дец частично оказался на тер-
ритории усадьбы домовладения 
по адресу ул.Советская, д.27, но 
колодец В.И.Сергеев не трогал, 
и люди им пользовались.

Новый владелец начал благо-
устройство этой усадьбы с демон-
тажа колодца, предварительно 
заручившись согласием предсе-
дателя Чирковичского сельско-
го Совета. Когда он обратился к 
В.П.Лахардову, последний ска-
зал: «Этот колодец на балансе у 
Чирковичского сельского Совета 
не состоит, поэтому делайте с 
колодцем что хотите». И колодец 
с чистой, вкусной питьевой водой 
стали превращать в канализаци-
онный колодец. А то, что дома 
№№23,30,32 остались без воды, 
так как не подключены к водопро-
воду, и то, что в случае поломки, 
аварии в водонапорной системе 

отключение воды может оставить 
людей без воды на сутки, а может, 
и на трое суток и в связи с лик-
видацией колодца не будет где 
взять даже литр воды, депута-
ту В.П.Лахардову, слуге народа, 
крайне безразлично, хотя жиль-
цы близлежащих домов обраща-
лись к нему за помощью. Но в 
ответ – тишина.

Еще ранее на улице 
Советской было много водо-
проводных колонок, но впослед-
ствии государственные службы 
их демонтировали. А теперь 
вот разрешают демонтировать 
колодцы, построенные за день-
ги жителей тогда еще деревни 
Чирковичи, даже не спросив у 
этих жителей согласия.

Просим выслать корреспон-
дента Вашей многоуважаемой 
газеты, заснять все и опублико-
вать в Вашей правдивой газете 
материал об этой дикости – пре-
вращении действующих колод-
цев с питьевой водой в канали-
зационные колодцы с одобрения 
местного чиновника.

Государство подавляю-
щему большинству людей 
платит нищенскую зарпла-
ту, пенсионерам – мизерные 
пенсии, за которые прожить 
просто невозможно. В городе 
Светлогорске запустили в экс-
плуатацию завод беленой цел-
люлозы, который выбрасывает 
в атмосферу бесцветный ядо-
витый газ с сильным непри-
ятным запахом, который напо-
минает запах гнилой капусты. 
Этот газ травит и взрослых, и 
детей, а теперь вот решили и 
чистую воду у людей отобрать.

Помогите вернуть колодец 
жителям!!! Ведь не зря же СМИ 
называют четвертой властью в 
стране. Привлеките, пожалуй-
ста, внимание белорусов к этой 
проблеме! Без Вас нам никак не 
справиться!

С огромным уважением к Вам 
– жители улицы Советской в агро-
городке Чирковичи Светлогорского 
района Гомельской области.

Валентина Николаевна 
ШКОДА.

От редАкции
Не знаем, как поступили бы с этим письмом коллеги из 

государственных газет, но мы сразу решили: печатаем! Не 
для того, чтобы «привлечь внимание белорусов к этой про-
блеме». Проблема-то как раз не национального значения, 
а если говорить откровенно, то не стоящая выеденного 
яйца. На добрый лад, пусть бы собрались у того же колод-
ца мужики, живущие по соседству, поставили бутылку 
хорошего напитка, разлили по сто граммов, выпили, пого-
ворили, пожали друг другу руки и приняли единственно 
правильное решение: служил колодец много лет – пусть 
служит на пользу всех нуждающихся в хорошей питьевой 
воде и дальше. А когда отпадет в нем необходимость (отла-
дится водонапорная система), тогда и проблема с колодцем 
сама по себе исчезнет.

А что касается позиции председателя сельсовета, депутата 
В.П.Лахардова, то давайте ему всем миром скажем: если Вы, 
главный представитель местной власти, не смогли разру-
лить эту мелкую ситуацию, а вызвали нарекания со стороны 
деревенских жителей, то не лучше ли Вам передать ключи от 
кабинета другому человеку? 

Мы позвонили председателю Светлогорского райиспол-
кома Дмитрию Вадимовичу Алейникову, проинформировали 
его, сказав, в каком номере «Народной Воли» будет напечата-
но письмо В.Н.Шкоды, – с надеждой, что второй раз возвра-
щаться к «спорному колодцу» газете не придется.

ДЫСКУСІЯ

Я хачу звярнуць увагу на 
адзін момант, якi мяне моц-
на ўразiў. Гаворка пра дадзеныя 
сацыялагiчнага апытання, зладжа-
нага Даследчыцкiм цэнтрам IПМ, 
паводле якiх каштоўнасць белару-
скай мовы заўважна памяншаецца 
ў вачах моладзі. На мой погляд, гэта 
сапраўдная нацыянальная катастро-
фа. Вось вынiк той палiтыкi фактычна 
па знiшчэннi беларускай мовы, якую 
паслядоўна ажыццяўлялі ўлады на 
працягу апошніх дзесяцігоддзяў.

У апошні час  пад уплывам 
розных вонкавых чыннiкаў 
Лукашэнка як быццам праводзiць 
нейкую млявую, кволую 
беларусiзацыю, але галоўны 
стрыжань дзяржаўнай палiтыкi ў 
сферах адукацыi i iнфармацыйнай 
бяспекi застаецца ранейшым: 
нiякiх прынцыповых змен у лепшы 
бок няма. А анекдатычны выпа-
дак, калi было загадана памяняць 
беларускамоўныя шыльды на даро-
гах на расійскамоўныя, толькi лiшнi 
раз падкрэслiў рэальны стан спраў.

Вядома ж, моладзь у нас роз-
ная. Ёсць тыя, хто шчыра цiкавiцца 
роднай мовай ды культурай, 
наведвае спецыяльныя курсы, 
ладзiць і ўдзельнiчае ў разна-
стайных культурных iмпрэзах. 
Але гэта меншасць. А большасць 
складаюць тыповыя прагматыч-
ныя асобы, заклапочаныя сваiм 
прыватным жыццём, пабудовай 
кар’еры ды iншага. У рэшце рэшт 
уласнай бяспекай, бо за актыўнае 
адстойванне беларускай мовы 
цi іншыя нацыянальныя сімвалы 

ў пэўных абставiнах можна і па 
загрыўку атрымаць.

Я згодны са спадаром 
Класкоўскiм, які ў сваёй калонцы пад 
назвай «Каб па-беларуску прамаўляў 
не толькі зубр» («Народная Воля» за 
2 ліпеня) напісаў, што тут вялiкае 
значэнне мае прыклад вышэйшага 
чынавенства. Бо, сапраўды, на пачат-
ку 1090-х гадоў беларускую мову 
досыць актыўна ўжывала амаль уся 
тагачасная наменклатура. Гэта было 
прэстыжна. I грамадства падхапiла 
гэты трэнд. А потым сітуацыя пача-
ла рэзка мяняцца, i тое ж грамад-
ства паслухмяна прыняла новыя 
правiлы гульнi. 

На жаль, гэта агульная праблема 
постсавецкай прасторы, да i ўсiх 
недэмакратычных краiн свету 
– iстотная залежнасць паводзiн 
грамадства ад вышэйшай улады. 
Iнiцыятыва знiзу – гэта добра, i яна 
ў Беларусi ёсць. Але яе недастатко-
ва. Тут патрэбна дзяржаўная воля, 
а дакладней, у нашых сённяшнiх 
рэалiях – воля аднаго чалавека. Аднак 
пакуль яе хапае толькi на тое, каб 
раз на год зрабiць кароткую прамову 
па-беларуску, або вось на такiя мера-
прыемствы кшталту Еўрапейскiх 
гульняў, дзе па-беларуску прамаўляе 
вiртуальны Зубр. А гэтым, давайце 
прама скажам, нашу дзяржаву 
ад нахабнага ўсходняга суседа не 
ўратуеш. Трэба iсцi на больш рады-
кальныя крокi. Толькi вось часу на 
тое, каб усвядомiць гэты факт, у 
айчынных улад застаецца ўсё меней.

Дзмiтрый КУРАТНiК, сталы 
чытач «Народнай Волi».

ЖИТеЙСКАЯ ТеМА

Полагаю, многие слышали 
о так называемых системах 
страхования дополнительной 
пенсии, которые существуют в 
странах Европейского Союза и 
даже в Российской Федерации. 
А знаете ли вы, что в 
Республике Беларусь имеются 
две организации, которые 
также оказывают подобного 
рода услуги: «стравита» и 
«PriorLife».

В свое время заняться 
страхованием дополнитель-
ной пенсии мне посовето-
вала знакомая, уже имевшая 
подобный опыт в этом деле. 
Дополнительным мотивом 
задуматься о правильном вло-
жении средств после продажи 
доставшейся по наследству 
недвижимости для меня ста-
ла настойчивость моего весь-
ма проблемного друга. Будучи 
заядлым любителем поездок в 
Болгарию во время отпуска, он 
упорно внушал мне мысль о 
полезности покупки квартиры 
в этой географически не слиш-
ком близкой стране. Но я не 
рискнул пойти на такой шаг. 
Выбрал вариант, который мне 
посоветовала знакомая.

Два года назад я заклю-
чил договор добровольного 
универсального страхова-
ния дополнительной пенсии 

с республиканским дочерним 
унитарным страховым пред-
приятием «Стравита» на осно-
вании лицензии Министерства 
финансов Республики Беларусь 
сроком на 23 года 6 меся-
цев, то есть до достижения 
мной 63-летнего возраста. 
«Стравита» является дочерним 
подразделением Министерства 
финансов Республики 
Беларусь, что внушает хоть 
какое-то ощущение надежно-
сти. 

Моя страховая сумма 
составила более двадцати 
тысяч рублей, ежемесячный 
страховой взнос – 50 рублей. 
При достижении пенсионно-
го возраста в случае регуляр-
ной уплаты взносов мне будет 
полагаться дополнительная 
пенсия, эквивалентная 120 
долларам США.  У конкури-
рующей компании «PriorLife» 
выплата страховых взносов 
производится в долларах и 
евро. 

Согласно заключенному со 
мной договору, в случае его 
досрочного прекращения, ска-
жем, по причине смерти или 
признания судом моей недее-
способности мне будет выпла-
чена сумма в размере средств, 
накопленных на именном 
лицевом счете.

Общаясь со многими людь-
ми, я замечаю их непонима-
ние необходимости страхова-
ния дополнительной пенсии. 
Некоторые мои собеседники не 
верят в долговечность страхо-
вого предприятия «Стравита», 
несмотря на его более чем двад-
цатилетний стаж работы. Кое-
кто мне настойчиво советовал 
просто откладывать по 25 дол-
ларов ежемесячно на банков-
ский счет. На что я резонно 
отвечал, что в наше время при 
существовании множества 
туристических соблазнов весь-
ма непросто людям молодого и 
среднего возраста придержи-
ваться какой-то экономии. А 
вот обязательность ежемесяч-
ного платежа вкупе со льго-
тами по социальному налогу 
на основном  месте работы 
как раз является формой при-
учения человека  к финансовой 
самодисциплине. О серьезной 
репутации Республиканского 
дочернего унитарного страхо-
вого предприятия «Стравита», 
оказывающего широкий 
спектр услуг, говорит и тот 
факт, что его услугами поль-
зуются все работники комму-
нального унитарного предпри-
ятия «Минскэнерго».

Окончательно в моей пра-
воте меня убедил знакомый 

пенсионер, ранее трудивший-
ся в аппарате Управления 
Белорусской железной доро-
ги. Он сообщил, что после 
20-летней уплаты взноса в 
«Стравиту» он теперь получа-
ет ежемесячно в дополнение 
к трудовой пенсии 550 рублей 
еще и страховую в размере 200 
рублей. Как видите, довесок 
солидный!

Мне думается, что нашему 
обществу надо еще учиться 
и учиться финансовой гра-
мотности. К тому же нужно 
преодолевать сложившийся 
стереотип, согласно которому 
человек должен удовлетворить 
все свои жизненные потреб-
ности  примерно до 65 лет, 
пока его держат на работе. 
А потом – хорошо знакомая 
многим поколениям стариков-
ская философия: хлеб, моло-
ко, картошка есть, руки-ноги 
двигаются, значит, можно счи-
тать жизнь хорошей. В плане 
социальной философии нашим 
согражданам пора перенимать 
лучший мировой опыт. Ведь 
даже в Российской Федерации 
у газовиков, нефтяников и 
железнодорожников существу-
ет страхование дополнитель-
ной пенсии.

Сергей ГРиГОРьЕВ.
г.Дзержинск.

В редакцию газеты «Народная Воля».
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СХІЛІМ ГАЛОВЫ…ПРОТеСТ

Ушанаванне памяці ахвяр 
сталінскага тэрору дыпламатамі 
Пасольства Польшчы ў Беларусі і 

прадстаўнікамі польскай дыяспары

Адбылося гэта днямі ў мемарыяль-
ных Курапатах, што пад Мінскам. Першы 
намеснік амбасадара Польшчы ў Беларусі 
Марцін Вайцяхоўскі ўсклаў да польскага 
крыжа вялізны букет белых і чырвоных 
кветак. Удзел у цырымоніі ўзяла Анжаліка 
Борыс, якая ўзначальвае тую частку 
беларускіх палякаў, якія не ўваходзяць у 
афіцыйны Саюз. Прысутнічалі пры гэтым 
у Курапатах, акрамя дыпламатаў, іншыя 
прадстаўнікі польскай дыяспары.

Падчас невялічкіх прамоў было пад-
крэслена, што «ў месцах пахавання ахвяр 
сталінскіх рэпрэсій, у тым ліку ў Курапатах, 
знаходзіцца вялікая колькасць палякаў».

15 жніўня – Дзень Войска Польскага. У 
сувязі з гэтым Варшава заўжды праводзіць 
розныя мерапрыемствы па ўшанаванні 
памяці ахвяр сталінскага тэрору.

Растущее недовольство  
в Москве становится вызовом  

для Кремля

Американские каникулы
В июле 2019 года я побывал в Соединенных штатах Америки по программе community connections при содействии  

офиса USAID/Belarus. Хотел бы рассказать читателям «Народной Воли» об увиденном.

ВПеЧАТЛеНИЯ

Попасть может любой
Основная тема программы – 

«Городской активизм и инициа-
тива». Хотелось бы отметить, что 
попасть в США по программам 
community connections может 
абсолютно любой человек, неза-
висимо от того, где он работает, 
какого пола и возраста. Потому 
что программы предназначены 
для сотрудников общественных 
объединений, представителей 
местных администраций, бизнес-
менов, юристов, специалистов 
учреждений образования и других 
организаций из стран бывшего 
Советского Союза. Темы трехне-
дельных стажировок самые раз-
личные: от развития предприни-
мательства до предотвращения 
торговли людьми и сотрудниче-
ства некоммерческих организаций 
и органов местной власти в реше-
нии проблем местных сообществ. 
Участники программы прожива-
ют в американских семьях и зна-
комятся с работой американских 
коллег в своей отрасли. 

Основным городом, куда из 
Беларуси направилась группа из 
10 человек, был город Рочестер. 
Принимающей организаци-
ей являлась Rochester GLOBAL 
Connection. В Беларуси, наверное, 
мало кто слышал об этом городе 
в штате Нью-Йорк, но все пом-
нят такие названия, как «Кодак» 
и «Ксерокс». Так вот, основное 
производство и основные офисы 
этих некогда глобальных компа-
ний находились именно в городе 
Рочестер. Город также знаменит 
тем, что расположен рядом с озе-
ром Онтарио, одним из великих 
озер Америки.

Одна из основных проблем, 
которую сейчас пытаются решить 
большинство администраций 
городов США, и Рочестер не 
исключение, это как вернуть в 
город людей. Все дело в том, что 
в США давно прошел промыш-
ленный бум, многие предприятия 
в городах либо закрылись, либо 
остались их небольшие филиалы, 
и жители уехали. Сегодня боль-
шинство американцев среднего 
класса живут за городом в своем 
доме с зеленой лужайкой. Процесс 
возвращения идет сложно, вкла-
дываются огромные ресурсы 

страны. Американцы открыто и 
откровенно об этом говорили с 
белорусами. 

Но немножко отвлекусь.
Прибытие в США совпало с 

Днем независимости США, и чле-
ны нашей белорусской делегации 
попали в американские семьи 
именно в этот день. Знате, как 
рядовые американцы его отмеча-
ют? Собираются родственники, 
приходят знакомые, приезжают 
родственники из других городов, 
играют в  крокет, пьют пиво отлич-
ного качества и беседуют. Я совер-
шенно легко влился в эту компа-
нию. Так непринужденно началось 
мое знакомство с Соединенными 
Штатами и искренними, открыты-
ми в общении американцами.

Исходя из пожеланий и 
мнений людей, строить 

стратегию развития 
района и города в целом

Программа, которая была 
запланирована в поездке, была 
очень насыщенной. Она подраз-

умевала и посещение администра-
ции города, и посещение неком-
мерческих организаций, занима-
ющихся общественным активиз-
мом, и встреча с активистами, 
волонтерскими движениями. Была 
предусмотрена и культурная про-
грамма и, конечно же.  свободное 
время.

Наверное, самым запоминаю-
щимся моментом поездки стало 
посещение администрации (муни-
ципалитета) города Рочестер. 
Здание администрации является 
одним из самых старых зданий в 
городе, ему около 150 лет, и оно 
практически не изменилось, лишь 
с одной стороны к нему было при-
строено современное крыло, на 
крыше которого была оборудо-
вана зеленая терраса. Впечатлило 
то, что на одной из стен внутри 
здания  висели портреты быв-
ших и фотографии нынешних 
руководителей города. Почти 
все двери в муниципалитете сте-
клянные, и. как правило, откры-
тые. Сотрудники приветливые и 
улыбающиеся!!! Нашей делегации 
разрешили зайти в Зал заседаний. 

Что меня приятно поразило: в зале 
установлен свободный микро-
фон и любой гражданин во время 
заседания Совета может в тече-
ние трех минут высказываться на 
любую тему, которая его волнует! 
Если вы представляете организа-
цию, фирму, сообщество, то задер-
жаться у свободного микрофона 
вы можете дольше. По заверению 
администрации, выслушивают 

всех, и очень часто общественное 
мнение меняет коренным образом 
ситуации  

Следующий интересный 
момент – это посещение здания 
муниципалитета в городе Бостон, 
а именно отдела планирования. 
Что удивило и понравилось – то, 
что в отделе есть специальная 
группа специалистов, которые 
работают с населением в разных 
районах города. Основная задача 
данных специалистов состоит в 
том, чтобы максимально комму-
ницировать с населением по месту 
жительства, спрашивать, записы-
вать, анализировать, что сказали 
граждане, что им нравится или 
не нравится, поддерживают они 
те или иные проекты, каковы их 
желания по изменениям окружа-
ющей среды в районе их прожива-
ния. И, уже исходя из пожеланий 
и мнений людей, строить страте-
гию развития района и города в 
целом!

Города для людей!
Каждый день в США в разных 

городах по множеству раз от зна-
комых и незнакомых людей мы 
слышали фразы «доброе утро», 
«добрый день», «как ваши дела?». 
Нам все улыбались и, честно 
говоря, это колоссально улуч-
шало настроение! В США очень 
популярно устраивать праздни-
ки и фестивали от простых сель-

скохозяйственных ярмарок до 
огромных джазовых фестивалей, 
собирающих сотни тысяч людей 
со всего мира. А какие там добро-
душные  и открытые для общения 
полицейские и пожарные, готовы 
оказать помощь на ровном месте! 

В американских городах много 
зелени, птиц и животных! Всегда 
есть большие, чистые, ухоженные 
парки с обязательными фонтана-
ми и водоемами. Белки, бурунду-
ки, еноты, опоссумы, даже олени 
и лани – нормальное  явление в 
американском городе! Знаете, что 
я видел в парках –  специальные 
бесплатные пакетики для уборки 
экскрементов домашних живот-
ных! 

Большое внимание в амери-
канских городах уделяется тако-
му модному сейчас направлению, 
как велодвижение. Но какая там 
проделана работа! Созданы вело-
парковки самых различных видов, 
велодорожки, которые могут быть 
расположены посередине проез-
жей части. Работают велопрокаты. 

СССР в США
Отдельно хочу остановиться 

на системе образования в США. 
Она, конечно, существенно отли-
чается от системы образования 
в Беларуси. Но то, что удалось 
увидеть и узнать от жителей 
США, мне напомнило времена 
Советского Союза. 

Да, конечно, там за все нужно 
платить. Но если вы работающий 
человек, то вы можете позволить 
себе воспитывать ребенка (детей) 
именно по той схеме, которая 
была некогда в СССР. Это непо-
средственно занятия в самой школе, 
музыкальное образование, занятия 
в различных секциях спортивных 
школ. Это экскурсии, летние секции 
по изучению природы и еще много 
различных мероприятий, которые 
формируют коллективное сознание, 
несмотря на то, что индивидуаль-
ные ценности приоритетны. В США 
самая  главная ценность – это ты и 
твоя семья!

Мы практически каждые 
выходные посещали спортив-

ные детские мероприятия, кото-
рые проходили на общегородских 
стадионах по футболу, бейсболу 
стадионах, которые находятся в 
состоянии, близком к идеально-
му. Там не просто соревнуются 
команды, но и обязательно побо-
леть за своих детей приезжают 
родители, знакомые родителей и 
т.д. В соревнованиях участвуют 
дети самой разной комплекции – 
и по-спортивному подтянутые, и 
худенькие, и полные. Играют все 
на равных. И в конце, независимо 
от результата, всем говорят сло-
ва благодарности: «Ты молодец, 
хорошая работа!»

Вообще, за время поездки по 
программе сложилось устойчивое 
мнение о том, что как и личное, 
так и чувство коллективизма в 
США очень сильное и что имен-
но оно движет самой жизнью и 
делает людей счастливыми и неза-
висимыми.

Человек с иными 
возможностями

Последнее, о чем хотелось 
бы сказать и чем поделиться. В 
США не говорят: человек инвалид 
и даже не говорят, что человек с 
ограниченными возможностями, 
там говорят – человек с иными 
возможностями! И даже на самом 
высшем государственном уровне 
подписан закон, который предо-
ставляет равные возможности 
людям с иными возможностями, 
наравне со всеми.

К слову, если вы думаете, что 
США – это далеко и  что попасть 
туда можно только за большие 
деньги или по блату или еще 
каким-либо сложным способом, 
я отвечу – нет, США можно посе-
тить и другим альтернативным 
способом, который предостав-
ляет программа community con-
nections при содействии офиса 
USAID.

Все зависит от нас самих, нуж-
но только верить и вершить! И 
благодаря одному из обществен-
ных активистов города Рочестер 
– Shawn Dunwoody, мы остави-
ли свой след в США, написав на 
одной из стен – Рабi нечаканае!.

Алексей БияНОВ,
житель г.Солигорска.

Десятки тысяч человек вышли в 
минувшую субботу на демонстра-
цию в центре Москвы, требуя спра-
ведливых выборов в Мосгордуму, 
свободу политическим заклю-
ченным и отставки президента 
Путина. Это была крупнейшая 
акция протеста  за последние годы 
-- посреди сезона отпусков, ког-
да многие россияне предпочита-
ют проводить свободное время 
на дачах. Российское гражданское 
общество дает Кремлю отпор.

В первую очередь речь идет о 
сравнительно малозначимых выбо-
рах в городской парламент. Но в 
действительности налицо серьез-
ное недовольство всей верхушкой 
государственной власти. Это под-
тверждают и результаты соцопро-
сов, согласно которым доверие рос-
сиян к главе государства упало  до 
исторического минимума. Причин 
тому много: экономика пережива-
ет застой, цены растут, коррупция 
достигла пугающих размеров, мил-
лионы граждан раздражены пенси-
онной реформой. Все больше рос-
сиян испытывают недовольство, 
однако правительство отказывает-
ся допустить политическую альтер-
нативу даже на местном уровне.

Бесстрашие вселяет в 
Кремль неуверенность

Все это побуждает десятки 
тысяч человек выходить на улицы. 
Эти люди бесстрашны, и это пугает 
власть. Она реагирует беспомощно. 
Вновь и вновь президент и глава 
его правительства обещают улуч-
шение, больше денег, повышение 
зарплат. Но в  реальности уровень 
жизни россиян падает на протяже-
нии последних пяти лет. Все знают 
об этом, замечают это по собствен-
ным кошелькам.

Но в итоге речь идет о большем, 
нежели только материальные инте-
ресы. Многие рядовые россияне чув-
ствуют себя обманутыми, считают, 
что власти больше не понимают их, 
не замечают и тем более не явля-
ются их представителями. Это ста-
ло очевидным и на этом митинге. 
Он  прошел  на окруженном офис-
ными зданиями и сотрудниками 
силовых структур участке проспекта 
Сахарова, вдали от правительствен-
ных зданий и от пульсирующей 
жизни столичного центра. Поэтому 
часть демонстрантов по окончании 
официальной акции протеста напра-
вилась в сторону президентской 

администрации в центр города. Там 
их остановили сотни сотрудников 
правоохранительных органов, мно-
гих задержали.

Вызов для Кремля
Среди демонстрантов было не 

только много либерально мыслящей 
молодежи, которая желает больше 
свободы и демократии по западному 
образцу, были и пожилые москвичи, 
державшие флаги с коммунистиче-
ской символикой. Они тоскуют по 
советским временам, когда – по их 
ощущениям – государство заботи-
лось о нуждах населения. Старые 
коммунисты и молодые демократы – 
и тех, и других объединяет убежден-
ность в том, что правительство уже 
не воспринимает их всерьез.

Чем дольше президент Путин 
остается у власти, тем больше ста-
новится дистанция между властью 
и народом. Кремль будет все чаще 
привлекать полицию, все сильнее 
контролировать СМИ, все жест-
че преследовать инакомыслящих, 
чтобы удержать власть. Печальные 
перспективы.

Миодраг ШОРиЧ,  
обозреватель DW.

ГРОМКОе ДеЛО

Предъявили 
обвинение 
только по 

одному делу
После ареста экс-

президента Кыргызстана 
Алмазбека Атамбаева след-
ственные органы задержа-
ли еще несколько десятков 
его сторонников. Обвинение 
бывшему главе государства 
предъявлено только по делу 
о незаконном освобождении 
Азиза Батукаева.

В 2006 году криминальный 
авторитет Азиз Батукаев был 
приговорен к 16 годам и вось-
ми месяцам лишения свободы 
за организацию массовых бес-
порядков в одной из колоний 
в пригороде Бишкека. В 2013 
году Батукаев был освобож-
ден из тюрьмы по заключению 
врачебной комиссии, диагно-
стировавшей у него рак крови 
последней стадии. Он уехал 
из Киргизии, а впоследствии 
выяснилось, что он здоров, а к 
его освобождению были при-
частны высокопоставленные 
чиновники.

Допрос  
длился более 

трех часов
Вчера в Госбюро расследо-

ваний Украины был допрошен 
экс-президент страны Петр 
Порошенко в качестве сви-
детеля по делу о возможном 
уклонении от уплаты налогов 
при покупке-продаже телека-
нала «Прямой».

В Генпрокуратуре запла-
нированы допросы в каче-
стве подозреваемых быв-
ших председателя Нацбанка 
Валерии Гонтаревой, замгла-
вы АП Алексея Филатова и 
министра экологии Николая 
Злочевского по делу против 
Сергея Курченко.

У СОСеДеЙ
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ВОЗВРАщАЯСЬ  К  ПУбЛИКАЦИИ

ПРЕМИЯ РАЗДОРА
Вердикт экспертов

Вердикт общественности

Вернуться к публикации 
«Третий лишний» («НВ», 28 июня 
2019 г.) меня побудила премьера 
нового фильма режиссера Анатолия 
Алая «Доктор Шуба», состоявшаяся 
2 августа нынешнего года на кино-
студии «Беларусьфильм». 

Как и во всех тридцати пре-
дыдущих картинах прославленно-
го режиссера, в ней речь о борьбе 
добра со злом, о том, что для вос-
становления попранной справедли-
вости не хватает порой всей жизни. 
В полной мере это испытал на себе 
легендарный командир и хирург 
100-й партизанской бригады име-
ни С.М.Кирова, бывший главный 
врач 1-й Клинической больницы 
Минска Алексей Иванович Шуба. 
Он из тех людей, которых подоб-
но Христу распинали на кресте. 
Снимали с него. И снова распи-
нали. 

По доносам недругов, нена-
видевших доктора за прямоту и 
принципиальность, в годы сталин-
ских репрессий  его исключили из 
партии и предали военному три-
буналу. После разоблачения куль-
та личности реабилитировали. 
Восстановили в партии, вернули 
все боевые награды. В 1969 году 
А.И.Шубе было присвоено звание 
Героя Социалистического Труда. А 
буквально через две недели после 
этого на имя Брежнева посту-
пил новый донос с требованием 
лишить доктора высокой награды 
и судить. От расправы его спас 
первый секретарь ЦК Компартии 
Белоруссии П.М.Машеров. Во вре-
мя разбирательства Алексей Шуба 
перенес несколько инсультов и 
спустя два года скончался, прожив 
всего 59 лет.

Злой дух НКВД продолжает 
свое черное дело и в наши дни. 
В многочисленных публикаци-
ях по истории здравоохранения 
Беларуси имя А.И.Шубы, как пра-
вило, не упоминается. Ходатайства 
о присвоении его имени 1-й 
Клинической больнице без всякой 
аргументации отклоняются.

На то, чтобы добиться пра-
ва на съемку фильма, Анатолию 
Алаю понадобилось четыре года. 
Накануне премьеры состоялась 
приемка картины Художественным 
советом студии «Летопись». 

Отмечая высокий уровень мастер-
ства патриарха белорусского доку-
ментального кино, некоторые из 
экспертов выразили сомнение в 
актуальности поднятой им темы. 
После долгого обсуждения приня-
ли соломоново решение – показать 
картину в узком кругу. Пусть пре-
мьера и вынесет окончательный 
вердикт.

Хотя о ней не сообщали СМИ, 
просторный зал киностудии ока-
зался заполнен под завязку. Во вре-
мя просмотра на глазах даже моло-
дых людей я видел слезы…

Подумалось: а ведь судьба 
самого Анатолия Алая во мно-
гом схожа с судьбами его героев. 
Несмотря на все регалии, после 
окончания работы над фильмами 
его… увольняют с киностудии. И 
возобновляют трудовой договор 
лишь после утверждения новой 
картины. Хотя даже человеку, 
далекому от кино, ясно: большая 
часть времени уходит на поиск 
и разработку темы, на работу в 
архивах. 

В публикации «Третий лиш-
ний» упоминалось о том, что 
А.И.Алай пять раз номиниро-
вался на Государственную пре-
мию РБ, дважды – на премию 
Союзного государства. И всякий 
раз оказывался  «лишним». Статья 
вызвала широкий общественный 
резонанс. Читатели писали, зво-
нили. Насколько я знаю, анало-
гичные отклики высказывались и 
в письмах в редакцию, и самому 
Анатолию Алаю. Пересказывать их 
не буду, слишком уж они эмоцио-
нальны. А вывод один: известного 
кинорежиссера-документалиста, 
заслуженного деятеля искусств, 
народного артиста Беларуси не 
внесли в шорт-лист номинантов 
на премию Союзного государства в 
области литературы и искусства за 
2019–2020 годы потому, что он стал 
бы конкурентом для «своих», более 
«нужных» людей! Прием не новый. 
И пользуются им не только у нас. 

Читателям, не искушенным в 
процедуре выдвижения на премию 
Союзного государства в области 

литературы и искусства, поясню: 
это прерогатива созданного при 
Постоянном комитете Союзного 
государства Экспертного совета. 
В обновленном списке, утверж-
денном 17 марта 2017 года, в его 
составе 17 человек: 8 – от России, 
9 – от Беларуси. Логично предпо-
ложить, что они отбирают кандида-
тов из своих стран. Творчество тех, 
кто попал в официальный шорт-
лист, выносится на общественное 
обсуждение. По его результатам и 
присуждаются премии. 

Для полной ясности назо-
ву членов Экспертного совета от 
Беларуси. Поскольку список раз-
мещен 18 июля 2019 года на 
Информационно-аналитическом 
портале Союзного государства, 
надо думать, он не является секрет-
ным. Итак,  а судьи кто? Все – авто-
ритетные, уважаемые люди: 

– первый заместитель мини-
стра культуры РБ Н.В.Карчевская 
(сопредседатель);

– заместитель Государственного 
секретаря – член постоянного 

комитета Союзного государства 
И.М.Бамбиза;

– ректор Белорусской госу-
дарственной академии искусств 
М.Г.Борозна;

– художественный руководи-
тель Белорусской государствен-
ной ордена Трудового Красного 
Знамени филармонии, заслужен-
ный артист РБ Ю.Н.Гильдюк;

– художественный руково-
дитель Театра-студии киноакте-
ра Национальной киностудии 
«Беларусьфильм», народный артист 
Беларуси А.В.Ефремов;

– художественный руководи-
тель Национального академиче-
ского драматического театра имени 
М.Горького С.М.Ковальчик;

– заместитель начальника 
главного управления – начальник 
управления социально-культурной 
политики Администрации прези-
дента РБ Н.В.Красочка;

– начальник управления обра-
зования и социально-культурной 
сферы Аппарата Совета министров 
РБ И.Е.Петкевич;

– первый заместитель генераль-
ного директора Национального 
академического Большого театра 
оперы и балета, заслуженный дея-
тель культуры РБ В.П.Рылатко.

Сколько всего человек было 
выдвинуто общественными орга-
низациями на соискание пре-
мии, к сожалению, не известно. 
Кандидатура Анатолия Алая, по его 
словам, была зарегистрирована в 
Министерстве культуры РБ первой.   

 Говоря в предыдущей публи-
кации об уникальности и, бес-
спорно, большом вкладе фильмов 
Анатолия Алая в восстановление 
исторической справедливости, в 
укрепление дружбы между народа-
ми Беларуси и России, я нисколь-
ко не преувеличивал. Покажу это 
на примере картины «Его зарыли 
в шар земной», в создании кото-
рой мне посчастливилось участво-
вать в качестве сценариста. В ней 
Анатолий Алай поднял большую 
и чрезвычайно больную для наше-
го общества проблему памяти о 
советских воинах, погибших в годы 
Великой Отечественной войны. 
Как известно, сотни тысяч их по 
сей день остаются брошенными, 

не погребенными, покоятся там, 
где приняли свой последний бой. 
Более того, даже многие из тех, чьи 
судьбы   известны, на чьих могилах 
в Восточной Германии установлены 
обелиски, на момент съемок 
фильма в 1989 году в официальных 
списках значились пропавшими 
без вести, и по запросам их 
родных давались в то время из 
Министерства обороны СССР 
по сути лживые ответы. Трудно 
поверить, но несуществующими 
считались десятки кладбищ!

 В фильме «Его зарыли в шар 
земной» Анатолий Алай рас-
сказал о беспримерном подви-
ге капитана Группы советских 
войск в Германии, нашего земляка 
Владимира Шарникова. Он объе-
хал по собственной инициативе на 
велосипеде все воинские кладби-
ща на территории тогдашней ГДР, 
сфотографировал каждый обелиск. 
Эти бесценные документы хранят-
ся сейчас в Государственном музее 
истории Великой Отечественной 
войны. Подвижничество офице-
ра и интерес, проявленный к нему 
кинорежиссером, вызвали край-
нее недовольство в Главном поли-
тическом управлении Советской 
Армии. Съемочную группу обви-
нили чуть ли не в сборе секретной 
информации и выдворили из стра-
ны.  Но фильм все же вышел на 
экраны, неоднократно демонстри-
ровался по Центральному телеви-
дению СССР. Благодаря ему, тыся-
чи людей узнали о судьбе своих 
родных и местах их захоронения.

Это лишь один пример. 
Аналогичная история практически 
у каждой документальной картины 
Анатолия Алая. Об общественном 
резонансе на его творчество гово-
рит такой примечательный факт. 
Фильм «Не плачьте обо мне» (о 
трагической судьбе художника 
Александра Исачева) до сих пор 
остается в истории документаль-
ного кино Беларуси самым кассо-
вым. Прошло более тридцати лет, 
но никто из его коллег не смог даже 
приблизиться к этому результату!

Размышляя над странным 
постоянством игнорирования 
режиссера, каждый фильм кото-
рого отмечается дипломами пре-
стижных международных кино-

фестивалей, при выдвижении на 
государственные премии грешным 
делом подумал: «Может быть, это я, 
хотя и знаю режиссера три десятка 
лет, видел все его фильмы и сам в 
кино не полный профан (сценарист 
доброй дюжины документальных 
фильмов), преувеличиваю талант 
и заслуги Мастера? Может быть, 
члены Экспертного совета вник-
ли в его творчество более глубоко, 
разглядели в них какие-то серьез-
ные политические и художествен-
ные изъяны, не позволяющие оце-
нивать высокой государственной 
наградой?» 

Даже если допустить, что пред-
ставленные Анатолием Алаем 
фильмы все эксперты вниматель-
но просмотрели, в чем сомневаюсь, 
подлинно профессиональную оцен-
ку им мог дать лишь Александр 
Ефремов – режиссер игрового 
кино, официальный номинант на 
премию. А значит, его мнение при 
составлении шорт-листа было во 
многом определяющим. И закрады-
вается крамольная мысль: «Уж не 
для того ли, чтобы не создавать сво-
ему коллеге конкуренцию в полу-
чении премии, члены Экспертного 
совета не включили в шорт-лист 
Анатолия Алая?» Подобные сомне-
ния высказывают многие читатели, 
откликнувшиеся на публикацию. 
Во избежание возможных криво-
толков, исходя из этических сооб-
ражений, А. В. Ефремову стоило 
бы взять самоотвод, что, кстати, 
не поздно сделать еще и сейчас. В 
цивилизованном обществе мораль-
ный капитал котируется гораздо 
выше «золотого тельца»!..

Мне не известно, представля-
ют ли эксперты свое заключение 
о творчестве номинантов в пись-
менном виде или ограничиваются 
устным обсуждением. Хотелось бы, 
конечно, прочесть, как они оцени-
ли творчество А.И.Алая. Но коль 
это невозможно, представлю здесь 
результаты общественной экспер-
тизы – отклики, которые в разное 
время приходили на его фильмы.

игорь ОСиНСКиЙ, кандидат 
исторических наук, лауреат 

премии  профсоюзов 
Республики Беларусь  
за сценарий фильма  

«Его зарыли в шар земной».

Алексей иванович Шуба – главный герой фильма А.и. Алая «Доктор Шуба».

Из монографии «Свет близких звезд»
«Анатолия Алая можно было бы 

назвать одним из немногих роман-
тиков в кино. Героями его филь-
мов всегда были личности неор-
динарные, крупные, способные на 
поступки, имеющие за плечами 
сложную драматургию жизни, в 
чем-то непризнанные, отвергнутые, 
но оставшиеся на высоте человече-
ского достоинства и благородства. 
В какой-то степени об Алае можно 
сказать точно так же: идущий впе-
ред, смело берущий свои вершины, 
не всегда понимаемый и принима-
емый в своем сообществе, но тем 
не менее снискавший уважение кол-
лег-профессионалов, а самое главное 
– благодарную память и искреннее 
уважение своей аудитории».

(«Реальные киноистории 
Анатолия Алая»; кинокритик, 
кандидат филологических наук 
Людмила Саенкова.)

Из письма председателя  
РОО «Белорусский союз 

кинематографистов» 
В.И.Васильева Президенту 

Республики Беларусь 
А.Г.Лукашенко:

Мы считаем, что во время 
обсуждения номинантов при пред-
ставлении кандидатуры А.И.Алая 
организаторами конкурса по не 
известным нам причинам созна-
тельно допущены грубые упущения, 
которые в значительной степени 
повлияли на результаты голосова-
ния. А.И.Алай – заслуженный дея-
тель искусств Республики Беларусь, 
лауреат литературных премий име-
ни Алеся Адамовича, имени Романа 
Кармена, премии Министерства 

обороны Республики Беларусь, обла-
датель высшей награды националь-
ного кино – золотой медали Юрия 
Тарича. За полвека работы на кино-
студии «Беларусьфильм» им снято 
в качестве оператора и режиссера в 
общей сложности 150 документаль-
ных фильмов, получивших высшее 
признание у критики и зрительской 
аудитории, отмеченных награда-
ми и призами самых престижных 
международных фестивалей. Его 
документальные фильмы о Великой 
Отечественной войне по сей день 
не сходят с теле- и киноэкранов, 
вызывая восторженные отклики 
экспертов и зрителей. Неслучайно 
творчеством белорусского самород-
ка заинтересовалась американская 
киноакадемия, использующая его в 
подготовке молодых режиссеров.

По нашему глубокому убежде-
нию, среди выдвинутых на соис-
кание Государственной премии 
Республики Беларусь в области 
литературы, искусства и архитек-
туры 2016 года Анатолий Алай 
являлся бесспорным лидером 
(достаточно ознакомиться с делом 
номинанта), но закулисные игры 
лишили его заслуженной награды.

Из письма Г.А.Скакун, доцента 
кафедры лексикологии немецкого 

языка МГЛУ, членам Комитета  
по Государственным премиям 

Республики Беларусь.
Уважаемые члены Комитета 

по Государственным премиям 
Республики Беларусь! Как человек, 
работающий со студенческой моло-
дежью, я хотела бы подчеркнуть 
важность тематики творчества 
А.И.Алая в деле воспитания моло-

дого поколения. Документальные 
фильмы, сделанные на столь высо-
ком профессиональном уров-
не, играют первостепенную роль 
в углублении знаний по истории 
Великой Отечественной войны.

Мне пришлось и лично, в каче-
стве переводчика, наблюдать за 
организационным и творческим 
процессом работы режиссера при 
создании документальных фильмов 
«Бумеранг» и «Бумеранг 2» – как на 
подготовительном этапе, так и непо-
средственно при съемках. Работа 
А.И.Алая отличается глубокой 
продуманностью и удивительной 
целенаправленностью. Поражает 
и настойчивость режиссера при 
достижении поставленной цели, 
умение преодолевать многочис-
ленные трудности. Благодаря этим 
качествам, а также богатому опы-
ту и высокому профессионализму 
А.И.Алаю удается создавать филь-
мы, составляющие гордость доку-
ментального кино нашей страны.

Из письма директора Главной 
дирекции телеканала «Беларусь 
3» Н.В.Мариновой генеральному 

директору Национальной 
киностудии «Беларусьфильм» 

В.М.Карачевскому
17 декабря 2018 года и 8 февраля 

2019 года на телеканале «Беларусь 
3» вышел в эфир документальный 
фильм «Черный ворон» белорус-
ского кинорежиссера, народного 
артиста Беларуси Анатолия Алая.

Информируем Вас о том, что 
данная картина получила положи-
тельные отзывы телезрителей, о 
чем свидетельствовали телефонные 
звонки и письма в адрес дирекции 

телеканала. Ее посмотрели более 
270.000 человек.

Из электронного обращения 
заместителя председателя 

Витебского областного Совета 
Белорусского общественного 

объединения ветеранов  
Михаила Лещинского.

Я не ведаю іншых дакумен-
тальных фільмаў, якія так трапна, 
праўдзіва і пераканаўча паказвалі 
б і раскрылі цяжкую для нас тэму 

«зніклых без вестак». Гэта як бы 
падсумоўваючая стужка з яго 
цэльнага цыкла такіх адметных, яркіх 
і глыбокіх па змесце работ. Патрыярх 
беларускага дакументальнага кіно 
Анатоль Алай заслугоўвае за іх самай 
высокай і ўдзячнай дзяржаўнай 
адзнакі! 

Из письма жителей Дубровенского 
района Витебской области

Мы, представители обществен-
ности Дубровенского района, 

с удовлетворением узнали о 
выдвижении кинорежиссера 
Анатолия Ивановича Алая на 
Государственную премию Республи-
ки Беларусь. Были очевидцами 
съемок фильма «Отверженный» о 
Герое Советского Союза Владимире 
Сапрыкине, удостоенном этого 
звания за мужество и героизм, 
проявленные в боях  у деревни 
Красная Слобода Дубровенского 
района, где захоронен прах героя. 
Хотя со времени выхода фильма 

в свет прошло более 20 лет, он не 
потерял своей актуальности, служит 
делу патриотического воспитания 
молодежи, вызывает чувство 
гордости за нашу великую Родину.

Н.А.Анищенко, народная 
учительница СССР;

А.И.Босенков, почетный 
гражданин Дубровенского района;

А.Я.Гаврутиков, почетный 
гражданин Дубровенского района;

Л.А.Дударева, начальник 
Отдела идеологической работы, 

Анатолий Алай  
во время съемок нового 
документального фильма.
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культуры и по делам молодежи 
Дубровенского райисполкома;

Р.С.Стальченко, председатель 
районного Совета ветеранов;

Ф.А.Сулимов, ветеран Великой 
Отечественной войны.

Из письма заместителя директора 
– начальника Управления 

киновидеоискусства 
Департамента по кинематографии 

Министерства культуры 
Республики Беларусь 

С.В.Шитикова  А.И.Алаю.
От имени Департамента по 

кинематографии и всех почитателей 
Вашего творчества примите 
искренние поздравления по случаю 
получения «Специального приза 
Парламентского собрания России и 
Беларуси» на XXI Международном 
кинофоруме «Золотой Витязь». 
Ваши работы всегда глубоки, рас-
крывают личности героев, отража-
ют контекст исторического време-
ни, обращаются к современникам. 
Хроникально-документальный 
фильм «Бумеранг» является истин-
ным тому подтверждением. А про-
фессиональный опыт и творческий 
подход в трактовке избранного 
материала подтверждают Вашу 
искреннюю самоотдачу при созда-
нии каждого фильма.

Из письма заведующего 
филиалом Музея истории 

белорусского кино И.О.Авдеева  
в Комитет по государственным 
премиям Республики Беларусь

В связи с 75-летием со дня рож-
дения известного белорусского 
кинодокументалиста (режиссера, 
оператора и сценариста) Анатолия 
Ивановича Алая сотрудники Музея 
истории белорусского кино подго-
товили обширную ретроспективу 
лучших его киноработ. Снятые в 
разные годы (с 1989-го по 2012-
й) 18 картин демонстрировались в 
кинозале музея в течение месяца 
(с 6 по 29 октября 2015 г.), вызы-
вая неизменный интерес публики. 
Тем более что в их презентации и 
в дискуссиях после показов актив-
ное участие принимал сам автор, а 
также сотрудничавшие с ним писа-
тели, журналисты, художники, дру-
гие кинорежиссеры. В дни показов 
А.И.Алай дал ряд интервью пред-
ставителям телевидения, радио и 
печатных средств массовой инфор-
мации. В итоге ретроспектива 
«Алай и его фильмы» превратилась 
в настоящее событие в культурной 
жизни страны.

Из ходатайства НАН РБ 
Министерству культуры 

Республики Беларусь от 23 
ноября 2018 г. № 07-03/6180   

«О выдвижении кинорежиссера-
документалиста А.И.Алая на 

премию Союзного государства в 
области литературы и искусства 

за 2019–2020 годы 
Кинорежиссер Анатолий 

Иванович Алай – выдающийся дея-
тель искусства. За годы более чем 
полувековой творческой деятель-
ности он снял свыше 150 фильмов 
в качестве оператора и 25 фильмов 
в качестве режиссера и сценариста. 
Все они посвящены исследованию 
актуальных проблем в сфере науки, 
экономики, культуры и социальной 
жизни СССР, а после его распада 
– Беларуси и России и получили 
большой общественный резонанс 
не только в Республике Беларусь, 
но и в странах ближнего и дальне-
го зарубежья, большинство картин 
отмечено наградами престижных 
международных кинофестивалей.

Творчество А.И.Алая отличают 
глубина, высокий профессиона-
лизм, умение донести сложную про-
блематику до широкого круга зри-
телей. Каждый фильм проникнут 
чувством патриотизма, гордости за 
Отечество, вносит значительный 
вклад в укрепление дружбы между 
народами наших стран, способ-
ствует расширению всесторонних 
отношений между Республикой 
Беларусь и Российской Федерацией, 
служит дальнейшему упрочению и 
расцвету Союзного государства.

Документальный фильм 
А.И.Алая «Земляк», рассказыва-

ющий о российском космонавте 
с белорусскими корнями Олеге 
Новицком,  принадлежит к чис-
лу лучших картин, посвященных 
исследованиям космоса. Снятый 
с необычного творческого ракур-
са – равноправным героем филь-
ма является мать космонавта, – он 
отличается пронзительной искрен-
ностью: сцены перед стартом кос-
мического корабля, на МКС и после 
приземления органично перепле-
таются с земными переживаниями 
матери. Создается впечатление, что 
там, в безжизненном, безмолвном 
пространстве, она всегда незримо 
присутствует рядом с сыном, явля-
ясь его ангелом-хранителем. 

По нашему глубокому убежде-
нию, фильмы заслуженного деяте-
ля искусств Республики Беларусь, 
народного артиста Беларуси 
А.И.Алая заслуживают присужде-
ния ему премии Союзного госу-
дарства в области литературы и 
искусства.

Председатель Президиума 
Национальной академии наук 
Беларуси   В.Г. Гусаков.

Из письма депутата Палаты 
представителей Национального 
собрания Республики Беларусь 

Анны Онищук в Комитет по 
Государственным премиям 

Республики Беларусь
Среди тех, кто допущен к 

участию в конкурсе на соис-
кание Государственной премии 
Республики Беларусь в области 
литературы, искусства и архитек-
туры на 2016 год, есть фамилия 
режиссера, заслуженного деяте-
ля искусств Республики Беларусь 
Анатолия Ивановича Алая за 
цикл документальных фильмов о 
Великой Отечественной войне.

Мне посчастливилось прини-
мать участие в премьерном показе 
его фильма «Георгий Жуков. Война 
и мир маршала Победы». Фильм 
понравился. Его сюжет был про-
низан какой-то особой любовью к 
герою. Неторопливость повество-
вания, отсутствие перегрузки вто-
ростепенными деталями позволяли 
запомнить и его родную Стрелковку, 
и 17 лет службы в Беларуси, и основ-
ные моменты его биографии. Теплые 
воспоминания о нем позволили 
сформировать образ выдающегося 
военного профессионала и просто 
человека с крестьянскими корнями, 
поднявшегося до высот организато-
ра Победы. Чем не пример для под-
ражания тем, кто планирует свой 
жизненный путь, кто сегодня защи-
щает мирную жизнь нашей страны, 
кто хочет стать защитником Родины 
в будущем?

К сожалению, Георгий 
Константинович Жуков столкнул-
ся с предательством, злобой, заб-
вением. И не только при жизни. 
Примерно в то же время, что и 
фильм, стали появляться книги, 
газетные статьи, авторы которых 
пытались очернить образ марша-
ла. И мне показалось, что фильм 
попытался защитил доброе имя 
человека, чья жизнь, несомненно, 
была примером служения Родине.

Уходят в прошлое события 
Великой Отечественной войны. 
Осталось мало в живых ее участ-
ников. Но подвиг их, совершенный 
во имя мира, должен быть известен 
потомкам. И должны быть те, кто 
умеет просто и доходчиво расска-
зывать молодым об этом. Это очень 
удается Анатолию Ивановичу Алаю! 
Будут такие фильмы – будет жить и 
память. А она, как известно, нужна, 
чтобы война не повторилась.

Считаю, что творчество А.И.Алая 
достойно Государственной премии 
Республики Беларусь.

Из письма полковника внешней 
разведки в отставке, Героя 
России А.Н.Ботяна министру 

культуры Республики Беларусь
Выражаю огромную благодар-

ность возглавляемому вами мини-
стерству, подведомственной ему 
киностудии «Беларусьфильм», а 
также лично знаменитому белорус-
скому кинорежиссеру Анатолию 
Ивановичу Алаю за документаль-
ный фильм «Подвиг разведчиков», 
в котором рассказывается о моей 

непростой судьбе! Фильм получил-
ся очень интересным, динамичным 
и, главное, полностью соответ-
ствующим исторической правде. 
Высказываю также в Вашем лице 
искреннюю человеческую призна-
тельность белорусским властям 
за теплый прием на белорусской 
земле, особенно на моей родной 
Воложинщине в дни празднования 
65-летия освобождения Беларуси 
от немецко-фашистских захватчи-
ков. Желаю Вам успехов в Вашей 
нелегкой деятельности на ниве 
богатой белорусской культуры, 
а также вечного мира и добра в 
гостеприимном белорусском Доме!

Из заключения по хроникально-
документальному фильму «В двух 

шагах от гильотины»
26 марта 2004 года состоялся 

просмотр фильма «В двух шагах 
от гильотины» режиссера А.Алая 
представителями Главного управ-
ления Генерального штаба ВС РФ, 
Совета ветеранов военной развед-
ки, консультантов фильма. Фильм 
построен на документальной осно-
ве, исторические факты показаны 
объективно и в логической после-
довательности.

Творческий коллектив про-
вел большую исследовательскую 
работу и, опираясь на архивные 
документы, раскрыл судьбу анти-
фашистов-разведчиков Курта 
и Маргариты Велкиш. Работа 
режиссера А.Алая открывает 
новую страницу в истории военной 
разведки и заслуживает положитель-
ной оценки.

В канун 60-летия освобож-
дения Республики Беларусь от 
немецко-фашистских захватчиков 
и подготовки к 60-летию победы 
над фашистской Германией работа 
Анатолия Алая, несомненно, вызо-
вет интерес зрителей.

Представитель Главного 
управления Генерального штаба ВС 
РФ Н.Бойко;

представитель Совета ветеранов 
Военной разведки В.Прохоров;

консультант В.Лота.

Из письма Отделения 
Международного общественного 

фонда имени полководца 
Г.К.Жукова в Комитет по 

Государственным премиям 
Республики Беларусь  
от 16 марта 2016 г.

С о в е т  о т д е л е н и я 
Международного общественного 
фонда имени полководца Г.К.Жукова, 
Совет ветеранов Минского гори-
сполкома выражают поддержку в 
присвоении Государственной пре-
мии Республики Беларусь в области 
литературы, искусства и архитек-
туры за 2016 год Алаю Анатолию 
Ивановичу за цикл документальных 
фильмов о Великой Отечественной 
войне. 

Алай Анатолий Иванович 
награжден ценным подарком мини-
стра обороны Республики Беларусь 
за хроникально-документальный 
фильм «Георгий Жуков. Война и мир 
маршала Победы», кассеты которо-
го мной были вручены на Площади 
Победы в 2014 году во время 
празднования 70-летия освобож-
дения  Республики  Беларусь  прези-
дентам А.Г.Лукашенко и В.В.Путину. 

Во время презентации дан-
ного фильма в 2010 году высо-
кую оценку фильму дали: дочь 
маршала Победы – М.Г.Жукова, 
депутат Палаты представите-
лей Национального собрания 
Республики Беларусь А.Т.Онищук, 
композитор, народный артист 
СССР и Беларуси И.М.Лученок, 
президент фонда имени полковод-
ца Г.К.Жукова В.П.Чурин (Россия). 

Из письма министру культуры РБ
Мы, дети Петра Конюха, внуки, 

родственники, его земляки – все, кто 
посмотрел замечательный фильм 
«Петр Конюх», искренне благодар-
ны режиссеру Анатолию Ивановичу 
Алаю за его профессионализм. Мы 
смогли поделиться тем, что многие 
годы было только в душе.

С уважением и благодарностью 
– дети Петра Конюха – Васильев и 
Живицкая.

Из автобиографии Анатолия Алая: 
У меня есть на что оглянуться – мои фильмы. 

Я не стыжусь своих картин. Я не лакировал жизнь, 
не сглаживал острых углов, всегда и во все времена 
показывал человека труда, защитника Отечества 
правдиво, таким, каким он был и есть. Рассказывал 
о тяжелейших испытаниях, выпавших на их долю, 
из которых они выходили с честью, не потеряв 
человеческого достоинства…

…В свое время знаменитый древнегреческий 
философ Аристотель, выпестованный не менее 
известным мыслителем Платоном, разойдясь со 
своим великим учителем во взглядах, произнес 

крылатую фразу: «Платон мне друг, но истина 
дороже!» Хочется верить в то, что Министерство 
культуры РБ исправит досадную ошибку – включит 
самого титулованного в стране режиссера-докумен-
талиста А.И.Алая в шорт-лист на соискание пре-
мии Союзного государства в области литературы и 
искусства за 2019–2020 годы и, принимая оконча-
тельное решение, учтет мнение общественности и 
будет руководствоваться не конъюнктурными сооб-
ражениями, а именно Истиной. Премия, призванная 
объединять людей, способствовать творчеству, не 
должна стать премией раздора.

Самаму маладому біскупу Беларусі 45 гадоў!
Знакавую дату біскуп Мінска-Магілёўскай архідыяцэзіі Аляксандр Яшэўскі адзначаў з вернікамі і калегамі.

У Магілёве у касцёле  
Унебаўзяцця Найсвя-
цейшай Панны Марыі 
і Святога Станіслава 
адбылася святочная імша з 
нагоды 45-годдзя біскупа. 
Аляксандра Яшэўскага 
віншавалі прадстаўнік 
Папы Рымскага ў Беларусі 
Апостальскі нунцый Габар 
Пінтэр, мітрапаліт Мінска-
Магілёўскі арцыбіскуп 
Тадэвуш Кандрусевіч. У 
святкаванні бралі ўдзел 
прадстаўнікі праваслаўнай 
царквы і мясцовай улады.

На Магілёўшчыне 
Аляксандр Яшэўскі служыць 
чатыры гады. Гэта рэгіён, дзе 
каталіцызм не так шырока 
прадстаўлены, у вобласці 
ёсць раёны, дзе наогул няма 

зарэгістраваных каталіцкіх 
парафій, вельмі мала 
захавалася дзейных касцёлаў 
(менш за дзесяць на ўсю 
вобласць).  

«Сёння перад магілёўскім 
Касцёлам стаіць няпростае 
заданне: ажывіць веру 
ў гэтым рэгіёне нашай 
краіны, – казаў арцыбіскуп 
Тадэвуш Кандрусевіч падчас 
віншавання. – На чале гэтага 
працэсу Бог паставіў біскупа 
Аляксандра Яшэўскага. 
… Пасля яго прызначэння 
адказным за пастырскую 
дзейнасць у Магілёўскім 
рэгіёне Касцёл над Дняпром 
пачаў адзначацца новым 
дынамізмам».

Трэба адзначыць, што 
нядаўна новы старшыня 

Магілёўскага аблвыканкама 
леанід Заяц сустракаўся 
з апостальскім нунцыем 
Габ арам Пінт эрам. 
Сярод пытанняў, якія 
абмяркоўваліся, – тэмпы 
будаўніцтва касцёла на 
скрыжаванні праспекта 
Шміта і вуліцы Астроўскага ў 
Магілёве. Будоўля гэтага храма 
распачалася яшчэ ў 2008 годзе! 
Таксама прадстаўнік Ватыкана 
і старшыня Мінаблвыканкама 
закранулі тэму перадачы двух 
знакавых касцёлаў вобласці 
– Успення Дзевы Марыі і 
Святога Станіслава ў Магілёве 
і Беззаганнага Зачацця 
Найсвяцейшай Панны Марыі 
ў Бабруйску ва ўласнасць 
каталіцкіх парафій.

Вольга ГРЫНяВІЦКАя.

У танку знайшлі пасланне  
для нашчадкаў 

У цэнтры Гродна падчас рэстаўрацыі помніка-
танка рабочыя, ускрыўшы завараны люк, знайшлі 
шкляную бутэльку, у якой знаходзіліся дзве запіскі. 

Запіскі датаваны 4 лістапада 1967 года. 
Адна з іх падпісана нейкім Чары Эшбаевым з 
Узбекістана. Другая без подпісу.  Мяркуецца, што 
іх пакінулі салдаты тэрміновай службы, якія, 
магчыма, мелі дачыненне да ўстаноўкі помніка. У 
першай запісцы ўказаны адрас ваеннаслужачага, 
а ў другой напісана, што гэты танк устанаўлівалі 
гвардзейцы вайсковай часці 12324. 

Гродзенскія ўлады маюць намер адшукаць 
былога ваеннаслужачага з Узбекістана і запрасіць 
яго на святкаванне Дня горада ў верасні. 

Дарэчы, дакладную дату ўстаноўкі памніка-
танка ў Гродне ніхто чамусьці да гэтага часу назваць 
не мог. Магчыма, адна з запісак паспрыяе гэтаму.  

Міхал КАРНЕВІЧ.

ВІНшУеМ!

Князь 
Гедымін  
у Лідзе

У Лідзе ўсталяваны на паста-
менце помнік вялікаму кня-
зю Гедыміну, які мяркуецца 
афіцыйна адкрыць у верасні, 
калі будуць адзначацца 75-я 
ўгодкі  Гродзенскай вобласці. 
Помнік уяўляе з сябе трохтон-
ную конную статую з брон-
зы, якая была выраблена за 
пазабюджэтныя сродкі, на 
ахвяраванні лідчан, заробле-
ныя на суботніках. Рашэнне 
ўшанаваць такім чынам  
заснавальніка Ліды было пры-
нята Лідскім райвыканкамам у 
2017 годзе, тады ж быў абве-
шчаны мастацкі конкурс. Летась 
журы вызначыла перамож-
цу – твор мінскіх скульптараў 
Сяргея Аганава і Вольгі Нячай. 
Прывязку да гарадскога ланд-
шафту зрабіў архітэктар Сяргей 
Багласаў. 

Антон ЗАГОРСКІ. 
 

ПАДЗеЯ

На магіле паўстанцаў  
у Вільнюсе будзе надпіс  

і па-беларуску
Прадстаўнікі кампаніі #Kalinouski2019 атрымалі афіцыйны адказ за подпісам 

віцэ-міністра культуры Літвы  Гінтаўце Жэмайцітэ. 

СТАЛА ВЯДОМА

У адказе гаворыцца, што «ўрад Літоўскай 
Рэспублікі, выконваючы рэкамендацыі 
Літоўскага інстытута гісторыі, прыняў паста-
нову, згодна з якой парэшткі ўсіх паўстанцаў 
1863–1864 гадоў, якія былі знойдзены на гары 
Гедыміна, будуць перапахаваны на могілках 
«Росы» ў Цэнтральнай капліцы.

Прозвішчы загінуўшых паўстанцаў 
будуць напісаны на літоўскай, польскай і 
беларускай мовах».

Кампанія #Kalinouski2019,  у якую 
ўваходзяць маладыя гісторыкі і краязнаўцы, 
грамадскія дзеячы і палітыкі, ставіць на 
мэту пашырэнне інфармацыі пра паўстанне 
Каліноўскага. Адной з фінішных кропак 
кампаніі з’яўляецца паездка ў Вільнюс у 
лістападзе 2019 года на перапахаванне 
парэшткаў паўстанцаў Каліноўскага і 
магчымага кіраўніка паўстання. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.

ЧУЛІ?

СВеЦКАЯ ХРОНІКА

Сяржук Доўгушаў 
жаніўся

На мінулыя выхадныя ў 
аграсядзібе «Стулы», што ў 
Пружанскім раёне, адбылося 
вяселле беларускага спевака, 
музыкі-мультыінструменталіста 
і арганізатара «Спеўных сходаў» 
Сержука Доўгушава і яго абранніцы 
Віялеты Нікіцік. 

Сяржук скончыў Беларускую 
акадэмію музыкі, працаваў 
у сталічнай філармоніі. Ён 

стваральнік вядомага гурта 
«Vyraj», валодае гітарай, флейтай, 
дудой, акарынай, жалейкай 
і колавай лерай. З 2011 года 
займаецца выданнем дыскаў з 
народнымі спевамі, якія запісвае 
ў фальклорных экспедыцыях, з 
2013-га арганізоўвае «Спеўныя 
сходы», удзельнікі якіх супольна 
выконваюць беларускія песні.

Андрэй ПАРХУЦІК.

Слонім рыхтуецца да Дня 
беларускага пісьменства

КАДРЫ

НАПЯРЭДАДНІ

Да свята засталося тры 
тыдні.

За гэты час у горадзе над 
Шчарай будуць упарадкаваны 
цэнтр горада, набярэжная 
канала Агінскага, цэнтральныя 
вуліцы. На плошчы Леніна ўжо 
з’явіўся пастамент для помніка 
Льву Сапегу. Горад аздабля-
юць беларускамоўнымі графіці 
і банерамі. Дарэчы, графіці 
“Слонім. Тэатр М.К.Агінскага” 
перапісалі па-беларуску. Праўда, 
унізе графіці напісалі ўсё ж і 
на рускай мове той самы тэкст. 

Гэта так і засталося для многіх 
загадкай: навошта? 

Стала вядома, што да 
Дня беларускага пісьменства 
Міністэрства сувязі Беларусі 
выпусціць у абарот канверт 
з арыгінальнай маркай. На 
канверце мае быць выява 
Спаса-Праабражэнскага сабора, 
касцёла Святога Апостала 
Андрэя, будынка чыгуначнага 
вакзала станцыі Слонім, 
эмблема Дня беларускага 
пісьменства і герб горада.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

У Міністэрстве сельскай гаспадаркі  
новы прэс-сакратар

Вольга Кацішэўская прыйшла 
замест Зінаіды Берашчэнка, якая 
нядаўна пакінула пасаду пасля 
скандалу. Берашчэнка нецэнзурна 
выказалася ў тэлефоннай гутарцы з 
карэспандэнтам «Нашай Нівы». Запіс 
размовы быў выкладзены ў інтэрнэт.

Вольга Кацішэўская ў  2005 

годзе скончыла факультэт 
журналістыкі БДУ. Апошнія 
чатыры гады працавала галоўным  
рэдактарам часопіса «Гаспадар», 
які выдае Міністэрства сельскай 
гаспадаркі. Яшчэ раней  працавала 
ў прэс-цэнтры Беларускай чыгункі. 
Замужам, гадуе дачку. 

ЗДАРЭННе

Падлеткі  
зноў 

разграмілі 
могілкі

Тры непаўнагадовыя падлеткі 
з Кіраўска (адзін 14-гадовы і два 
11-гадовых) пашкодзілі помнікі 
на пяці пахаваннях гарадскіх 
могілак. Гэта здарылася на 
пачатку жніўня. Супрацоўнікі 
Кіраўскага РАУС іх знайшлі. 
Распачата крымінальная справа 
па факце хуліганства. 14-гадо-
вы будзе адказваць па законе ў 
поўнай меры, за малодшых адка-
жуць бацькі. 

Падлеткі, якія, дарэчы, пахо-
дзяць з прыстойных сем’яў, не 
змаглі патлумачыць свой учынак. 

Псіхолагі сцвярджаюць, што 
агрэсіўныя паводзіны зараз знач-
на «памаладзелі», дзеці ўсё часцей 
ігнаруюць грамадскія нормы. Гэта 
праблема датычыцца не толькі 
школьнікаў, але нават і дзяцей да- 
школьнага ўзросту. 

Кирыл  
БУБНОЎ.
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Каманда Марадоны 
губляе ачкі

Адбыліся матчы 17-га тура 
чэмпіянату Беларусі па футболе.

Вось іх вынікі: БАТЭ (Барысаў) – «Мінск» – 2:0, «Прамень» 
(Мінск) – «Дынама» (Брэст) – 1:1, «Гомель» – «Днепр» (Магілёў) 
– 2:0, «Гарадзея» – «Тарпеда» (Мінск) – 0:0,  «Іслач» (Мінскі раён) – 
«Дынама» (Мінск) – 0:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйг-

рышы Нічыі Пара-
жэнні Мячы ачкі

БАТЭ 17 14 2 1 30–10 44
Дынама (Мн) 16 11 4 1 21–7 37
Віцебск 16 10 4 2 25–10 34
Шахцёр 16 9 5 2 19–6 32
Слуцк 17 9 3 5 21–11 30
Дынама (Бр) 17 6 8 3 29–21 26
Нёман 17 7 4 6 17–21 25
Тарпеда-БелАЗ 15 7 3 5 15–11 24
Іслач 17 3 8 6 9–15 17
Гомель 17 4 4 9 9–21 16
Мінск 17 3 6 8 18–22 15
Смалявічы 16 3 5 8 13–17 14
Тарпеда 17 2 6 9 7–20 12
Гарадзея 17 2 6 9 11–22 12
Прамень 17 2 5 10 13–29 11
Днепр 17 2 5 10 9–23 11

P.S. У табліцы не 
ўлічаны вынікі матчаў: 
«Шахцёр» (Салігорск) – 
«Віцебск, «Смалявічы» 
– «Тарпеда-БелАЗ» 

(Жодзіна). 

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна 
пакідае права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, 
рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца 
га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 
2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай 
рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. 
Падпiса на ў друк 12.08.2019 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 120 экз. За каз № 2696.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

http://www.nv-online.info8 13 жніўня  2019 ã.

К а л е Й Д а с К О П

Галоўны рэдактар
Іосіф Паўлавіч СЯРЭДЗІЧ

ОТКРЫТЫМ ТеКСТОМ

Дзе здароўе, 
там і прыгажосць

Па гарызанталі: 3.Малыя дзеці – рукі баляць, вялікія 
– … баліць (прык.). 7.Цвёрды мінерал. 8.Быць урачом 
– самая высокая … чалавека (англійская прык.). 10.«… 
– ёсць самае высакароднае з усіх мастацтваў» (Гіпакрат). 
11. … ўрача ў яго сэрцы, у любові да чалавека (грэчаская 
прык.). 13.Здольнасць бачыць. 14.«Трэба падтрымліваць 
… цела, каб зберагчы … духу» (В.Гюго). 15.«Рад бы ў …, 
ды рэаніматары не пускаюць» (Я.Кашчэеў). 18.Ад хворага 
месца … не адыходзіць (прык.). 20.Каб не …, не адзежка, 
была б грошай поўна дзежка (прык.). 24.Калі свежы …, 
дык і рыба на кручок (прык.). 26.Паднябенныя міндаліны. 
27.Старасць – не радасць, … – не карысць (прык.). 28.Госць, 
як …: дзе захоча, там і сядзе (прык.).

Па вертыкалі: 1.Няма лепшай весялосці, як сардэчная 
… (прык.). 2.«… – лепшы доктар, але дрэнны касметолаг» 
(цытата невядомага аўтара). 3. … – лепшыя лекі (прык.). 4. … 
, Лёля – беларускія багіні плоднасці і ўрадлівасці. 5.Жаўранак 
прылятае на праталіну, … – на прагаліну, жораў з цяплом, 
ластаўка з лістом (прык.). 6.Не бяда, што слоўны панос, а 
бяда, што і ў думках … (прык.). 9.Асоба, якой даручана апека. 
12.Знакаміты персідскі лекар, паэт, філосаф XI стагоддзя, 
аўтар вядомай працы «Кніга лекавання». 13.Розум ды … 
даражэйшыя за ўсё (прык.). 16. «Высокакваліфікаваны … 
дапаможа дрэннаму танцору» (аб’ява на слупе). 17. … – 
мігрэнь: есці ахвота, а працаваць лень (прык.). 19.Хвораму 
дапаможа ўрач, а галоднаму – … (прык.). 21.Франтон 
двухскатнага даху. 22.Хто на … сеў, таму не да жартаў (прык.). 
23.Дай, …, змоладу косці грызці, а на старасці мяса есці 
(прык.). 25.«Хірургі навучыліся мяняць чалавеку …, зараз 
у іх на чарзе нацыянальнасць» (цытата невядомага аўтара).

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 3.Сэрца. 7.Агат. 8.Пасада. 10.Медыцына. 

11.Сіла. 13.Зрок. 14.Моц. 15.Рай. 18.Рука. 20.Ежка. 24.Чарвячок. 
26.Гланды. 37.Горб. 28.Скула.

Па вертыкалі: 1.Радасць. 2.Час. 3.Смех. 4.Цёця. 5.Шпак. 
6.Запор. 9.Апякун. 12.Авіцэна. 13.Здароўе. 16.Хірург. 17.Хвароба. 
19.Калач. 21.Шчыт. 22.Цвік. 23.Божа. 25.Пол.

Лявон ЦЕЛЕШ. г.Дзяржынск.

КРЫЖАВАНКА

В Беларуси умеют запрягать 
шахматных коней

Послезавтра в Минском Дворце спорта стартуют 
два крупных международных турнира

шАшКІ

Белыя пачынаюць і 
выйграюць

Працягваем конкурс на лепшае 
рашэнне шашачных кампазіцый 
памяці майстра спорту СССР, 
міжнароднага майстра спорту 
па шашачнай кампазіцыі, 
міжнароднага арбітра па кампазіцыі 
Мікалая Грушэўскага. У гэтым 
туры прапануем пяць заданняў, 
у якіх трэба знайсці выйгрыш за 
белых пры іх першым ходзе.

№1 – Мікалай Грушэўскі (гл. 
дыяграму):

белыя: шашкі b4, f4, g5, дамка a5 (4).
Чорныя: шашкі a7, h6, дамка h8 (3).
№2 – Генадзь андрэеў (Латвія):
белыя: с3, с7, е3, f6, h6 (5).
Чорныя: a5, b4, f8, g3 (4).

№3 – Віктар шульга:
белыя: b6, e1, f2, f6, h2, h4 (6).
Чорныя: b4, d4, d8, e3, e7, g5, h6 (7).
№4 – Віктар шульга:
белыя: шашка е5,  дамкі е1, h8 (3).
Чорныя: шашкі а5, a7, с7, g3, 

дамка h4 (5).
№5 – М.сцефановіч у апрацоўцы 

вядучага рубрыкі:
белыя: а5, с7, f4, g3, g5, g7, h4 (7).
Чорныя: a7, d2, d4, d8, e3, e7, h2 (7).

Міжнародныя пазіцыі
Пазіцыі №6–10 прапануе мінчанін 

Іван Наўроцкі.
№6 белыя: 18, 19, 22, 23, 24, 25, 30, 

31, 42 (9).
Чорныя: 8, 9, 27, 32, 33, 35, 36, 41, 

43 (9).
12, 2, 20(27а), 49, 42-38, 46 х а(17), 

48, 37, 42 х. 
№7 белыя: 11, 17, 18, 19, 22, 23, 24, 

29, 31, 34 (10).
Чорныя: 6, 10, 14, 25, 27, 35, 36, 42, 

43, 45 (10).
30, 40(34а), 18-12, 12, 2, 7, 25 х 

а(44),18-12, 12, 2, 7, 45 х.
№8 белыя: 15, 17, 19, 23, 24, 26, 30, 

33, 46, 47 (10).
Чорныя: 1, 2, 7, 8, 9, 13, 32, 35, 36, 

40 (10).
11, 18, 47-41, 13, 4, 13, 13(8, 7, 7), 

21(12), 17, 41 х.
№9 белыя: 12, 17, 18, 22, 24, 33, 34, 

39, 42, 48, 50 (11).
Чорныя: 9, 10, 13, 16, 25, 27, 28, 31, 

37, 41, 44 (11).
19, 30, 48:39, 34, 39, 11, 1, 36, 35 х.
№10 белыя: 17, 19, 24, 26, 28, 29, 

30, 33, 34, 35, 40 (11).
Чорныя: 8, 10, 12, 14, 15, 16, 18, 20, 

21, 38, 42, 44 (12).
11, 17, 19, 29–24, 3, 48, 14, 25-20, 24 х. 
Нас т упныя кампазіцыі 

належаць расійскаму гросмайстру 
аляксандру Мікалаеву.

№11 (гл.дыяграму).

№12 белыя: 17, 18, 22, 23, 25, 27, 
28, 30, 32, 33, 35, 36, 46, 50 (14).

Чорныя: 3, 7, 8, 9, 10, 14, 19, 24, 31, 
39, 40, 42, 44, 45 (14).

17–12, 11, 27, 21, 31, 41, 20, 5, 48, 8, 
44(18), 40, 3 х. 

№13 белыя: шашкі 13, 17, 28, 34, 

37, 43, 45, дамкі 39, 44 (9).
Чорныя: шашкі 14, 24, 35, дамкі 5, 

25, 50 (6).
30, 5(22а), 6 х а(32), 46 х. 
№14 белыя: шашкі 16, 21, 30, 32, 

33, 40, 42, дамкі 38, 48 (9).
Чорныя: шашкі 7, 10, 12, 15, 19, 

23, 27, 41, дамкі 22, 47 (10).
11, 20, 17, 24(46), 35, 5 х.
№15 белыя: шашкі 8, 13, 18, 23, 29, 

30, 33, 34, 39, 41, 49, дамкі 24, 48 (13).
Чорныя: шашкі 1, 7, 10, 14, 15, 

17, 32, 35, 36, 37, 38, 42, 43, дамка 
46 (14).

9, 2, 28, 20, 27, 7, 41, 5 х.
№16 белыя: шашкі 8, 12, 13, 16, 17, 

18, 34, 37, 40, 41, 42, 43 (12). 
Чорныя: шашкі 1, 2, 4, 10, 20, 23, 

27, 28, 29, 32, 33, дамка 36 (12).
9, 13, 16–11, 8-3, 12-7, 13(45аВ), 

7, 2, 50 х. а(7, 45), 24!(29), 26, 50 х. 
В(14), 7!(11), 2, 45 х.

Супаставім рашэнні
«Народная Воля» за 4 чэрвеня 

2019 года. Знайсці выйгрыш за 
белых прапанавалася ў кампазіцыях 
вядучага рубрыкі. 

№15 – d2(c3A), c1, h2 xA(g5), h2, c1 x. 
№16 – f8(ce7AB), c1(e7C), g5(b6), a5 

x. A(b6), h6(ce7), a1(hg3), d4(h2), g1 x. 
B(ge7), h6, a1, e5 x. C(b6), d2, a5 x.

№17– b6(h2), g3(f2), g3, a7(c5), 
b8(g7), c7(f6A), a5(b4), b2, h8 x. 

A(h6), d8(b4), f6(g5), h4(a3), f6 x. 
№18 белыя: b6, с3, с5, d4, d6, e7, 

g1, g5, h6 (9).
Чорныя: b8, d8, e3, f2, f4, f6, f8, 

g3, g7 (9).
b4, a5, dc7, e7, c5(h2), g1(g3), b4(f2), 

c5 x. Калі ў гэтай пазіцыі зняць 
шашкі b6 і g3, то атрымліваецца 
другі фінал.

Дакладныя адказы даслалі: 
аляксандра Камінская (Вілейка), 
Юрый Голікаў (Цвер, Расія.), 
Эдуард Дамброўскі, Віталь 
Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), 
аляксандр шурпін (Клімавічы), 
уладзімір бандарык (Лугавая 
Слабада Мінскага раёна), рыгор 
Краўцоў (в.Рублёўск Круглянскага 
раёна.), уладзімір Валчкоў 
(Маладзечна), леанід Жыхар, 
Фёдар Карпей (Мядзел), Ігар 
ананіч (Гродна), уладзімір Панько 
(Камянец), сяргей бурко (Орша), 
Макшанаў Валітдзін (2010 г.р., 
г.Сібай, Рэспубліка Башкортастан). 

Дзякуем за лісты і спадзяёмся на 
вашу далейшую актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас: 
220030 Мінск, вул. энгельса, 34а, 
«Шашкі» або на электронны адрас 
рэдакцыі: shulga.checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛьГА,
міжнародны майстар спорту

 па шашачнай кампазіцыі.

ЖИЗНЬ И ИГРА

Знаете ли вы, что такое 
шахматы?

Ну как тут не вспомнить 
великого комбинатора и аван-
тюриста Остапа Бендера из 
романа И.Ильфа и Е.Петрова 
«Двенадцать стульев» и его 
фантазии, озвученные на 
встрече с любителями шахмат 
города Васюки:

«Знаете ли вы, что такое 
шахматы? Они двигают впе-
ред не только культуру, но и 
экономику! Знаете ли вы, что 
ваш «Шахклуб четырех коней» 
при правильной постановке 
дела сможет совершенно пре-
образить город Васюки? Из 
Васюков полетят сигналы на 
Марс, Юпитер и Нептун… А 
там, как знать, может быть, 
лет через восемь в Васюках 
состоится первый в истории 
мироздания международный 
шахматный конгресс!»

Фантазии Остапа Бендера, 
понятное дело, не сбылись, по 
замыслу авторов романа они так 
и остались фантазиями. Что же 
касается Минска, то тут, в отли-
чие от Васюков, ситуация иная: 
здесь фантастика тесно перепле-
лась с реальностью. В белорус-
ской столице, да и в стране, на 
протяжении двух последних лет 
царит настоящий шахматный 
бум: на черно-белых полях про-
ходят соревнования городского, 
районного, областного и между-
народного уровней, в которых 
принимают участие любители 
древней игры разных возрастов 
– от пионеров до пенсионеров. 

И именно за массовость 
и популярность этой игры 
Белорусская федерация шахмат 
на Конгрессе ФИДЕ заслужи-
ла право провести в 2020 году 
соревнования на Кубок мира 
среди женщин, а в 2021-м – 
среди мужчин. Еще через год – 

принять Всемирную шахматную 
Олимпиаду! Кстати, дуэли за 
шахматными столиками  в дни 
Олимпиады будут проходить не 
где-нибудь, а на «Минск-арене».

До этого события, без пре-
увеличения, планетарного мас-
штаба еще много времени.

А вот на этой неделе, точ-
нее с 15 по 17 августа, в сто-
личном Дворце спорта состо-
ится 2-й Международный 
турнир по быстрым шах-
матам «Мемориал Виктора 
Купрейчика».

Дали согласие на уча-
стие в соревновании имени-
тые международные грос-
смейстеры Юрий Балашов и 
Евгений Свешников (Россия), 
Рафаэл Ваганян (Армения), 
Алексей Александров, Вячеслав 
Дыдышко, Сергей Жигалко 
(Беларусь) и другие. Всего собе-
рется около 100 известных шах-
матистов из 12 стран мира.

Параллельно с этим турни-
ром, там же, во Дворце спор-
та, вступят в спор за медали 
и призы чемпионата мира по 
быстрым шахматам и блицу 
мальчики и девочки трех воз-
растных групп: до 8, 10 и 12 
лет. Это будет представитель-
ный массовый турнир (шут-
ка ли – за шахматные столики 
сядут более 750 вундеркиндов 
из 33 стран мира!).

И напоследок о сюрпри-
зе для поклонников древней 
интеллектуальной игры. В 
рамках Мемориала 17 августа 
в 15.00 в пресс-центре Дворца 
спорта состоится презентация 
книги «Иду на вы» о жизни 
и творческом пути первого 
в истории шахмат Беларуси 
международного гроссмейсте-
ра Виктора Купрейчика.

иосиф КАЛЮТА.

В Минск приехал гость 
из Москвы. Эрудит, сноб и 
профессиональный блогер-
«снайпер» Илья Варламов. 
Он иногда путешествует по 
российским городам и ука-
зывает местным властям на 
недостатки градостроения. В 
довольно свободной манере, 
свысока. В общем, куражится 
парень. Вот и нашу столицу 
разнес по кирпичику со сла-
дострастием монаха, который 
давно не знал плотских утех. 
Лейтмотив его фоторепор-
тажа об историческом цен-
тре и архитектуре Минска 
в целом: «Колхозно, пусто и 
все бестолково». Вот спасибо, 
открыл нам глаза, просветил, 
вразумил, посоветовал! 

Я прочитала и думаю: 
это заказ? Но чей? А если по 
собственной инициативе, то 
с «каких таких лужков» рос-
сиянин Варламов взялся за 
столицу нашей родины город 
Минск? Это как вломить-
ся в чужую семью и громко 
пукать за столом весь обед, 
не волнуясь обидеть хозяев. 
А им приходится терпеть: 
не выставишь ведь заезжего, 
голодного, убогого. Мы же 
добрые.

А я сегодня злая. И спу-
скать бесцеремонность нико-
му не хочу. Тем более что 
только на выходных побывала 
в Москве. Она теперь шикар-
ная, богатая, а культурный 
слой у нее всегда был в сотню 
раз больше, чем в Минске. Там 
дух захватывает от энергии и 
масштабов. И нам с ней не 
равняться. Как не равняться 
с Прагой и Варшавой. А вот 
с Вильнюсом, Киевом – это 
еще как сказать. В любом 
случае у нас своя история, 
свои диапазоны, привычки, 
реалии. И, увы, свои шабло-
ны и недостатки. Они есть в 
архитектуре каждой столицы, 
потому что являются отра-
жением истории и культуры 
народа. Но молчать, выслуши-
вая высокомерные нотации 
гостя? Уж увольте, господин 
блогер. Тем более что неко-
торые ваши саркастические 
замечания просто глупы. 
Например, о том, что мест-
ные рабочие косят по обо-
чинам уже скошенную траву, 
о якобы ненастоящих вал-
ках соломы на полях вдоль 
дороги из аэропорта Минск 
в столицу. О самом «совет-
ском» аэропорте – ну, здесь 
вы палку перегнули (впрочем, 
это ваш фирменный стиль). 
Наконец, даже о петуньях в 
горшках, они, оказывается, 
где-то уже не в моде. Ах, мы 
этого не переживем… 

Но есть в вашем посла-
нии упреки посерьезнее: о 
городском уюте в принципе. 
Минск действительно город 
больших, еще не застроенных 

пространств. Полноценных 
архитектурных ансамблей у 
нас в общем-то мало. Город 
был заново с размахом рас-
планирован после безжалост-
ной войны ленинградскими 

и московскими архитектора-
ми для большего населения 
и на больший бюджет. Но – 
увы. Только недавно Беларусь 
восстановила свою довоен-
ную численность населения, 

в Минске нас вообще всего 
около двух миллионов. А 
пустынными улицы и скве-
ры в городе выглядят пото-
му, что днем горожане, как 
можно догадаться, работают, 

трудятся. А летом многие 
вообще в отпусках, да и тури-
стический поток невелик.

Большой бюджет на градо-
строительство при прежней 
власти нам не давала Москва. 

Извините, приходится напо-
минать это вам, москвичу. Вы 
знаете, что здания в столицах 
союзных республик по опре-
делению не должны были 
быть красивее, чем в Москве? 
И наш Большой театр, и 
Художественный музей, и 
еще десятки знаковых объек-
тов, построенных в советские 
времена и определяющих 
теперь облик столицы, могли 
выглядеть гораздо масштаб-
нее и красивее – сохрани-
лись проекты. Но выбирали 
поскромнее. И выбирали не 
белорусы.

Сейчас другая пробле-
ма – инвестиции. Их недо-
статочно. Поэтому столько 
еще незастроенных площа-
дей – пустырей, по-вашему. 
Поэтому столько рекламы 
казино на подъезде к горо-
ду (да, деньги, деньги)… Но 
это проблема скорее поли-
тическая. Мы надеемся на 
будущее. С другой стороны, в 
городе есть чувство простора 
и света, это как плюс отмеча-
ют очень многие приезжие. 
Да мы и сами это ставим 
нашему городу в заслугу. Нам 
довольно удобно здесь жить, 
хотя недостатки Минска мы 
тоже прекрасно знаем. Но, 
возвращаясь из Вильнюса, 
например, глаза мимо воли 
отдыхают на наших широ-
ких проспектах и огромных 
газонах. Ах да, на них выса-
живают узорами цветы, а 
это ведь настоящий «совок». 
Извините, господин сноб, с 
вами не посоветовались.

Потом пошли высмеивать-
ся декоративные цепи, которые 
отделяют проезжую часть от 
пешеходной на некоторых цен-
тральных улицах. Лестницы и 
ступеньки на спусках, плитка 
на тротуарах, «убогие урны», 
молодые саженцы деревьев, 
цветочные горшки вдоль неко-
торых трасс, даже лавочка у 
Художественного музея (вы, 
кстати, читали это, директор 
Прокопцов? Даже не замети-
ли? Ай-яй-яй). Все это было 
бы смешно, когда бы не было 
так грустно. Тотальная крити-
ка. При этом мелочная и злая. 
И наконец Октябрьская пло-
щадь и новое здание рядом с 
Дворцом Белсовпрофа – «сарай 
с рюшечками». Метко, при-
знаю. Но в целом наш город 
со слов московского блогера 
предстает каким-то уродцем, 
недоразумением, отстоем. И 
этот пасквиль на Минск пере-
печатывают два белорусских 
сайта! Скандал всегда в цене, 
не правда ли? А ничего, что это 
про нашу с вами родину? Ну 
что ж, посыпайте в экстазе свои 
головы пеплом. Но лично мне 
такая позиция кажется абсурд-
ной и неприличной. 

Елена МОЛОЧКО, 
коренная минчанка.

ПОСАДИ ЕГО ЗА СТОЛ, 
а он и ноги на стол

Ответ московскому блогеру.

Продается земельный участок площадью 
6 соток возле д.Горошки Минского района 
с бытовкой 2,5х1,5 м, застекленной веран-

дой 2,5х1 м. Есть электричество, туалет, кух-
ня с газовой плитой и двумя баллонами. 

Вода – из артезианской скважины.
Кто купит нашу дачу, получит бесплатно 

имеющиеся у нас в Минске доски.
Звоните по тел.: 8-017-227-84-44.


